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Wywiad z�

Misja, któr¹ ma do spe³nienia przygotowywana impreza to przekonanie
mieszkañców, ¿e Opole jest w³a�ciwym miejscem do studiowania, z dobrym
zapleczem naukowym, laboratoryjnym, gdzie uprawia siê wysok¹ naukê, czego
dowodz¹ posiadane uprawnienia do nadawania stopni naukowych. Opolskie
�rodowisko akademickie jest w stanie zaspokoiæ ambicje m³odych ludzi.

Festiwal nauki to impreza wa¿na nie tylko dla opolskich uczelni,
lecz i dla miasta oraz regionu opolskiego
Z prof. dr. hab. Wies³awem Drobkiem i dr. Kazimierzem Szczygielskim, pe³nomocnikami
rektora ds. organizacji I Opolskiego Festiwalu Nauki, rozmawia Krystyna Duda

� Po raz pierwszy �rodowisko opol-
skie przygotowuje festiwal nauki, im-
prezê ciesz¹c¹ siê ju¿ w kraju pewn¹
popularno�ci¹, jakie cele postawili so-
bie twórcy, przystêpuj¹c do jego re-
alizacji w naszym mie�cie?

� Wies³aw Drobek: Tradycje akade-
mickie w naszym mie�cie licz¹ kilka-
dziesi¹t lat, a uczelnie których wci¹¿
przybywa, g³êboko wniknê³y w pejza¿
miasta. Na pocz¹tku lat 90. po raz
pierwszy oficjalnie wyra¿ony zosta³ po-
gl¹d, ¿e w niedalekiej przysz³o�ci Opo-
le ma szansê staæ siê miastem pe³ni¹cym
rolê powa¿nego o�rodka akademickiego.
Wówczas wydawaæ móg³ siê nieco prze-
sadzony, lecz rzeczywisto�æ dowodzi, ¿e
by³o to trafne przewidywanie. Wycho-
dz¹c z tego za³o¿enia, postanowili�my
zaprezentowaæ szerokiej opinii publicz-
nej osi¹gniêcia opolskich wy¿szych
uczelni, potwierdzaj¹c w ten sposób
tezê o akademicko�ci Opola. Zaprezen-
towaæ w formie nierzadko ludycznej,
aby w ten sposób sk¹din¹d powa¿ne
sprawy naukowe przedstawiæ w sposób
³atwy i zrozumia³y dla szerokiego krê-
gu odbiorców. Przystêpuj¹c do prac nad
organizacj¹ nowej imprezy, postanowi-
li�my pos³u¿yæ siê formu³¹ festiwalu
nauki, która w niektórych o�rodkach
z powodzeniem sprawdza siê od lat i cie-
szy siê zas³u¿onym uznaniem jak np.
Wroc³awski Festiwal Nauki.

� Kazimierz Szczygielski: Chcia³-
bym dodaæ, ¿e w tê pozytywn¹ ocenê
�rodowiska idea festiwalu doskonale siê
wpisuje. Dawno za sob¹ mamy ju¿ etap
tworzenia cech akademicko�ci, opolskie
wy¿sze uczelnie maj¹ w³asne niezaprze-
czalne osi¹gniêcia, które s¹ dzie³em
w³asnej kadry naukowej, kszta³c¹ dla
regionu co roku liczniejsz¹ rzeszê spe-
cjalistów i to nale¿y jasno spo³eczeñ-
stwu u�wiadomiæ. Misja, któr¹ ma do

spe³nienia przygotowywana impreza to
przekonanie mieszkañców, ¿e Opole jest
w³a�ciwym miejscem do studiowania,
z dobrym zapleczem naukowym, labo-
ratoryjnym, gdzie uprawia siê wysok¹
naukê, czego dowodz¹ posiadane upraw-
nienia do nadawania stopni naukowych.
Opolskie �rodowisko akademickie jest
w stanie zaspokoiæ ambicje m³odych lu-
dzi. Chcemy przekonaæ, ¿e aby zdobyæ
dobre wykszta³cenie, m³odzi ludzie nie
musz¹ wyje¿d¿aæ na renomowane uni-
wersytety, bo dobre uczelnie maj¹ tu, na
miejscu. Na opolskich uczelniach po-
wstaj¹ koncepcje i pomys³y znajduj¹ce
uznanie w Europie, dla której jeste�my
partnerem. Jak przypuszczam, czê�æ
opolan o tym po prostu nie wie. Publi-
kowane w prasie rankingi plasuj¹ nas
w klasie �redniej, a jestem g³êboko
przekonany, ¿e jest wiele obszarów,
w których jeste�my najlepsi i atrakcyjni
dla studentów z ca³ego kraju. To chce-
my pokazaæ w czasie festiwalu. W pe³ni
zgadzam siê z pogl¹dem wyra¿onym
przez prof. Drobka, ¿e Opole jest mia-
stem uniwersyteckim. Jak¿e mo¿e byæ
inaczej, skoro w 130-tysiêcznym mie-
�cie, 30 tysiêcy to studenci. Obserwo-
wa³em odbywaj¹ce siê w³a�nie Piastona-
lia i zbudowany by³em dynamizmem
i aktywno�ci¹ m³odzie¿y. Rozwój nauki
to w³a�ciwa droga i nie widzê prze-
szkód, aby w przysz³o�ci Opole mog³o
staæ siê takim o�rodkiem jak Heidelberg
czy Oxford. Pokazanie naszych mo¿li-
wo�ci, poziomu, ale i ambicji �rodowi-
ska, sta³o siê tak¿e celem przygotowy-
wanego festiwalu.

� Kiedy ma odbyæ siê opolski festi-
wal i co wp³ynê³o na wybór takiego
terminu?

� WD: Pierwszy z pomys³ów zak³a-
da³ organizacjê festiwalu w maju, bez-
po�rednio przed Piastonaliami, a w dzi-

siejszej rozmowie mogliby�my dokony-
waæ ju¿ jego oceny. W wyborze termi-
nu wrze�niowego dopomog³a inicjatywa
KBN, który wyszed³ z za³o¿enia, ¿e
skoro w wielu o�rodkach akademickich
takie imprezy maj¹ miejsce i to w ró¿-
nym czasie, to warto mo¿e by³oby wy-
braæ jeden wspólny termin po�wiêcony
promocji nauki i uczyniæ festiwale na-
uki jednym z elementów obchodów
ogólnopolskiego �wiêta nauki. My�my
tê propozycjê zaakceptowali i dlatego
I Opolski Festiwal Nauki odbywaæ siê
bêdzie we wrze�niu, w dniach 20 i 21
pod patronatem medialnym, finanso-
wym i merytorycznym KBN. Nie by³ to
wymóg obligatoryjny, lecz dla naszego

Wies³aw Drobek

Kazimierz Szczygielski
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Wywiad z�
�rodowiska ten termin okaza³ siê dobry
i wygodny z wielu powodów.

� KS: My�lê, ¿e niezbêdne jest do-
tkniêcie jeszcze jednego istotnego zagad-
nienia. Poziom finansowania nauki
w pañstwie daleko odbiega od ogólnych
oczekiwañ i potrzeb, dlatego organizacja
festiwalu niesie jeszcze jedno wa¿ne prze-
s³anie, ¿e nauka jest wa¿na. Ta dyrekty-
wa jest aktualna nie tylko w Unii Euro-
pejskiej, ale i w �wiecie � tam gdzie roz-
wija siê edukacja, wysoka edukacja, tam
jest szansa na rozwój spo³eczny. Dlatego
w naszym �rodowisku zapad³a decyzja,
aby wzi¹æ udzia³ w sieci podobnych im-
prez w ca³ej Polsce organizowanych
w dniu �wiêta nauki polskiej. Chcemy
w ten sposób zwróciæ uwagê decydentom
w kraju � a finansowanie nauki spad³o ju¿
poni¿ej 1% PKB � ¿e warci jeste�my
wiêkszych nak³adów finansowych. Mam
nadziejê, ¿e taka ogólnopolska fala festi-
walowa wp³ynie pozytywnie na �wiado-
mo�æ ludzi trzymaj¹cych ster pañstwa, ¿e
nale¿y dofinansowaæ naukê, jak czyni¹ to
nasi s¹siedzi i kraje Unii Europejskiej,
gdzie wysoko�æ nak³adów na tê sferê
przekracza 2% PKB. Komitet Badañ Na-
ukowych chcia³ zapewne, proponuj¹c ob-
chody �wiêta nauki, u�wiadomiæ ca³emu
polskiemu spo³eczeñstwu, ¿e w nauce
dziej¹ siê wa¿ne i ciekawe rzeczy, których
nie mo¿na nie dostrzegaæ, a wrêcz prze-
ciwnie, nale¿y je eksponowaæ.

Natomiast wracaj¹c na nasze opolskie
podwórko, powiem, ¿e w zespole orga-
nizatorów wystêpuje zgodna symetria
dwóch wysokich stron, gdy¿ postanowi-
li�my na pocz¹tek, ¿e organizacjê
wezm¹ na siebie uniwersytet i politech-
nika. Na czele tego zespo³u decyduj¹ce-
go w kwestiach formalnych stoi dwóch
prorektorów � z Politechniki Opolskiej
prof. Jerzy Skubis, a z Uniwersytetu
Opolskiego � prof. Adam Lata³a. Trzon
grupy organizacyjnej stanowi¹ pe³no-
mocnicy prorektorów, czyli profesoro-
wie Piotr Wieczorek (UO) i Wies³aw
Drobek (PO). Prof. Wieczorkowi w tym
roku powierzono rolê koordynatora �ro-
dowiskowego, w roku nastêpnym �
przypadnie ona przedstawicielowi poli-
techniki. Zastêpcami koordynatorów s¹
� z UO dr Romana Pawliñska-Chmara,
a z politechniki � moja skromna osoba.
Biuro festiwalu znajduje siê na politech-
nice, a kieruje nim sympatyczna pani
Ma³gorzata Baldysz. Do tego zespo³u
zaliczaj¹ siê równie¿ przedstawiciele po-
szczególnych wydzia³ów odpowiedzial-
ni i zaanga¿owani w prace nad festiwa-

lem. Tak przedstawia siê grupa przygo-
towuj¹ca pierwszy festiwal. Oczywi�cie
wspó³pracujemy jeszcze z wieloma in-
nymi osobami i jednostkami, np. z wy-
dawnictwem czy kierownikiem Dzia³u
Nauki in¿. Józefem Walusiem, któremu
nale¿y podziêkowaæ za rozs¹dne i prak-
tyczne podej�cie do organizacji festiwa-
lu, dziêki czemu wiele ulotnych nieraz
pomys³ów zyskuje realny wymiar. Ma³o
tego, my nie zarz¹dzamy festiwalem,
zespó³ koordynuj¹cy nie tworzy równie¿
programu, faktycznymi twórcami i za-
razem aktorami programu festiwalowe-
go s¹ uczeni, pracownicy wydzia³ów,
katedr i zak³adów, a nasza s³u¿ebna rola
sprowadza siê do w³a�ciwej koordynacji
zg³oszonych licznie pomys³ów.

� Co wiadomo ju¿ na temat pro-
gramu festiwalu, czyli co zobacz¹ opo-
lanie we wrze�niu?

� KS: Ramowy program OFN jest ju¿
gotowy. Znana jest ju¿ struktura z po-
dzia³em na sekwencje czasowe g³ównych
punktów programu na obydwa festiwa-
lowe dni. Obecnie trwaj¹ prace nad do-
pracowaniem szczegó³owych zadañ i te
prace planujemy zakoñczyæ w najbli¿-
szym czasie. Przyznaæ muszê, ¿e by³em
zaskoczony liczb¹ zg³aszanych przez
jednostki propozycji programowych.
Zak³ada³em, ¿e bêdzie ich kilkana�cie,
a tymczasem ka¿da z katedr przygoto-
wa³a po kilka, co w sumie daje kilka-
dziesi¹t propozycji z ka¿dego wydzia³u
i zaczêli�my siê zastanawiaæ, czy nie
trzeba bêdzie dokonywaæ kwalifikacji.

Rozmy�lnie nie podam teraz ¿adnych
szczegó³ów, bo po pierwsze trwaj¹ jesz-
cze prace przygotowawcze, a po drugie
nie chcemy rezygnowaæ z elementu za-
skoczenia i niespodzianki. Powiem tyl-
ko, ¿e na otwarcie odbêd¹ siê dwa lub
trzy du¿e publiczne wyk³ady adresowa-
ne do szerokiej liczby odbiorców oraz
liczne prezentacje, których tytu³y � jak
na przyk³ad ten dotycz¹cy piorunów �
wzbudzi³y moj¹ ciekawo�æ. Uspokajam,
¿e pioruny mo¿na bêdzie obserwowaæ
w laboratorium, a nie na placu. Labo-
ratoria to zreszt¹ silna strona naszych
uczelni i chcemy to wykorzystaæ. Przy-
gotowanie programu festiwalowego
�wiêta stawia przed nami do pokonania
jeszcze jedn¹ trudno�æ, jak jêzyk nauko-
wy, nierzadko hermetyczny, pe³en nie-
zrozumia³ych terminów prze³o¿yæ na
jasny i prosty komunikat. Jak zagadnie-
nia wysokiej nauki przedstawiæ w spo-
sób dostêpny dla szerokiego gremium,
nie popadaj¹c przy okazji w trywializm.

� WD: Uzupe³niaj¹c wypowied� mo-
jego kolegi dodam, ¿e na program festi-
walu z³o¿¹ siê wyk³ady i odczyty, eks-
perymenty i prezentacje odbywaj¹ce siê
w laboratoriach, choæ niewy³¹cznie oraz
ta grupa pokazów, która moim zdaniem
zawiera elementy ludyczne, jak sztuki
walki, rozgrywki sportowe itp. Element
zabawy w festiwalu nie powinien zostaæ
pominiêty, nie chodzi nam bowiem o to,
by pokazywaæ, jak powa¿ne zagadnie-
nia s¹ przedmiotem badañ naukowych,
lecz wrêcz przeciwnie. Mieszkaniec
Opola, szczególnie m³ody, w naszej
ofercie znale�æ musi co�, co go bêdzie
zarówno uczyæ, jak i bawiæ. Mo¿e spe³-
ni te oczekiwania rajd samochodowy,
mo¿e wycieczka do ciekawych miejsc
w naszym mie�cie i regionie np. do Kra-
siejowa? �ród³em wielu pomys³ów fe-
stiwalowych jest tak¿e oferta jednostek
zajmuj¹cych siê sztuk¹.

� Czy festiwal odbywaæ siê bêdzie
w jednym g³ównym miejscu, do które-
go z ³atwo�ci¹ trafi¹ zainteresowani?

� KS: Zak³adamy, ¿e takim centrum
festiwalowym, gdzie wszystko siê za-
cznie, a potem zakoñczy, bêdzie plac
Kopernika przed uniwersytetem. Rów-
nocze�nie czê�æ imprez zlokalizowana
zostanie na osiedlu akademickim PO,
tam gdzie zwykle odbywaj¹ siê Piasto-
nalia oraz w poszczególnych katedrach
i laboratoriach katedr w politechnice
i na uniwersytecie.

� WD: Pragnê podkre�liæ, ¿e obec-
nie, tj. w po³owie maja zagospodarowa-
nie dla potrzeb festiwalu placu Koperni-
ka jest na etapie projektu i równocze-
�nie rozwa¿ane s¹ tak¿e inne warianty,
gdyby placu z jakich� powodów tzw. lo-
gistycznych nie uda³o siê wykorzystaæ.
Poza ca³¹ mas¹ spraw dotycz¹cych me-
rytorycznych aspektów festiwalu przy-
gotowanie jednego miejsca jest ogrom-
nym przedsiêwziêciem logistycznym, na
które sk³ada siê m.in. wy³¹czenie z ru-
chu, zapewnienie bezpieczeñstwa, na-
g³o�nienie i wiele, wiele innych spraw,
których nie chcê tu mno¿yæ.

� KS: Plac ten zostanie przetestowa-
ny jako miejsce imprezy masowej pod-
czas najbli¿szego festiwalu piosenki,
gdy¿ tam odbywaæ bêd¹ siê koncerty
hiphopowe. Nie mo¿na tak¿e nie wzi¹æ
pod uwagê pogody, jaka bêdzie w cza-
sie wrze�niowego �wiêta nauki, musimy
wiêc tak przygotowaæ miejsce, ¿e bêdzie
ono przynajmniej czê�ciowo zadaszone,

Ci¹g dalszy na stronie 7
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Z kalendarza rektorów

Z KALEND ARZA
REKTORÓW
n W dniu 29 kwietnia br. odby³o siê ko-
lejne spotkanie po�wiêcone organizacji
Opolskiego Festiwalu Nauki. Spotkanie
z pe³nomocnikami rektora i koordyna-
torami z wydzia³ów ds. organizacji tego
festiwalu prowadzi³ prorektor ds. nauki
� prof. dr hab. in¿. Jerzy Skubis.

n 6�7 maja br. prorektor ds. nauki �
prof. J. Skubis przebywa³ w Minister-
stwie Nauki i Informatyzacji (KBN),
gdzie omawia³ sprawy inwestycyjne Po-
litechniki Opolskiej.

n Prorektor ds. organizacyjnych dr
Zygmunt Kasperski w dniu 7 maja,
wzi¹³ udzia³ w pierwszym inauguracyj-
nym posiedzeniu jako cz³onek Rady
Kszta³cenia Ustawicznego przy Urzê-
dzie Marsza³kowskim.

n 8 maja 2003 r.  JM Rektor prof. dr
hab. in¿. Piotr Wach  zainaugurowa³
�wiêto Politechniki Opolskiej, które w
tym roku Uczelnia �wiêtowa³a po raz
pierwszy.

n Dnia 8 maja br. prorektor ds. organi-
zacyjnych dr Zygmunt Kasperski uczest-
niczy³ w konferencji zatytu³owanej:
�Przygotowanie do Funduszy Struktu-
ralnych� zorganizowanej przez Minister-
stwo Gospodarki, Pracy i Polityki Spo-
³ecznej, Zarz¹d Województwa Opolskie-
go oraz Doradcê Przedakcesyjnego dla
Województwa Opolskiego.

n 9 maja br. rektor wzi¹³ udzia³ w spo-
tkaniu studentów Politechniki Opolskiej
z Pani¹ Ew¹ Okoñ-Horodyñsk¹  � wi-
ceminister nauki i informatyzacji. Spo-
tkanie odby³o siê w ramach obchodów
�Dnia Europy�.

n 12�13 maja 2003 r. � rektor wzi¹³
udzia³ w Konferencji Rektorów Polskich
Uczelni Technicznych, której gospoda-
rzem by³a Politechnika Lubelska.

n 14 maja br. rektor prof. Piotr Wach
z³o¿y³ wizytê prezydentowi Miasta Opo-
la � Ryszardowi Zembaczyñskiemu.
Tematem spotkania by³y szczegó³owe
uzgodnienia zwi¹zane z przejêciem

przez Uczelniê  obiektów przy ulicy
Prószkowskiej.

n 15 maja 2003 r.  rektor go�ci³ prof.
Güntera Schrödera z Wydzia³u Elek-
trotechniki i Informatyki Uniwersytetu
Siegen, spotkanie  dotyczy³o zawarcia
umów na dwóch p³aszczyznach:

1. w ramach Socratesa/Erasmusa do
roku 2006�2007, podpisanej przez PO,
a zawieraj¹cej takie mo¿liwo�ci jak:
� wymiana studentów i nauczycieli

miêdzy wydzia³ami: Wydzia³em
Elektrotechniki i Automatyki PO  i
Wydzia³em Elektrotechnicznym i In-
formatycznym  Universitat Siegen,

� wspólne programy nauczania.
2. Umowa ogólna pomiêdzy Politech-

nik¹ Opolsk¹ a  Universitat Siegen, na
p³aszczy�nie naukowo-dydaktycznej,
której sygnatariuszem  bêdzie WEiA,
umowa ma mieæ charakter wielosekto-
rowej i wieloletniej wspó³pracy.

n Prorektor � prof. J. Skubis w dniu
16 maja br. uczestniczy³ w posiedzeniu
sekcji �metrologia w in¿ynierii jako�ci
i diagnostyce� Komitetu Metrologii i
Aparatury Naukowej PAN, która mia³a
miejsce na Wydziale Mechanicznym na-
szej politechniki.

n 21 maja 2003 r. � rektor przewodni-
czy³ szóstemu w kadencji 2002�2005 po-
siedzeniu Senatu Politechniki Opolskiej.

n 22�23 maja 2003 r. � rektor uczest-
niczy³ w Forum Akademickim nt.:  Rola
polskich uczelni wy¿szych w Europie
wiedzy, organizowanym przez Politech-
nikê Wroc³awsk¹. Podczas  dwudniowe-
go spotkania odby³a siê uroczysto�æ
nadania godno�ci doktora honoris causa
dla Pana Philippe Bisquina � komisa-
rza Unii Europejskiej, który ma du¿e za-
s³ugi w procesie w³¹czenia Polski do
programów unijnych w zakresie badañ
naukowych.

n 27 maja 2003 r.  odby³o siê Kolegium
Rektorów Uczelni Wroc³awia i Opola,
gospodarzem spotkania by³a Akademia
Sztuk Piêknych we Wroc³awiu. Politech-
nikê reprezentowa³ rektor Piotr Wach.

M. Baldysz, E. Czaja,
A. Dr¹¿ek, K. S³awiñski

Opolski Festiwal Nauki
Politechnika Opolska wraz z Uniwersytetem Opolskim podjê³y wspóln¹ inicjaty-

wê zorganizowania Opolskiego Festiwalu Nauki. Festiwal odbêdzie siê 20 i 21 wrze-
�nia br. w ramach Ogólnopolskiego Dnia Nauki organizowanego prze Komitet Ba-
dañ Naukowych. Impreza prawdopodobnie zlokalizowana zostanie na placu Koper-
nika, przed budynkiem Collegium Maius Uniwersytetu Opolskiego, a tak¿e w sa-
lach i laboratoriach opolskich uczelni.

9 maja br. w sali senatu Politechniki Opolskiej odby³o siê kolejne spotkanie wy-
dzia³owych koordynatorów I Opolskiego Festiwalu Nauki prowadzone przez pro-
rektora ds. nauki prof. Jerzego Skubisa. Na posiedzeniu zg³oszono kilkadziesi¹t
propozycji tematów prelekcji, wyk³adów i pokazów z poszczególnych wydzia³ów.
Koordynatorami uczelnianymi s¹ pracownicy WZiIP Wies³aw Drobek i dr Kazi-
mierz Szczygielski. Spotkania po�wiêcone przygotowaniu festiwalu maj¹ odbywaæ
siê cyklicznie, dotychczas ustalono ju¿ plan ramowy imprez organizowanych przez
politechnikê.

(ks)
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Z ¿ycia Uczelni

�wiêto Politechniki
Po raz pierwszy w blisko czterdzie-

stoletniej historii Politechnika Opolska
obchodzi³a swoje �wiêto. Ustanowiony
w ubieg³ym roku uchwa³¹ senatu dzieñ
�wi¹teczny � 4 maja upamiêtniaj¹cy
pierwsz¹ obronê pracy doktorskiej, jaka
odby³a siê przed dwudziestu laty na
uczelni � przypad³ tym razem w niedzie-
lê. Dlatego obchody przeniesiono na
czwartek, 8 maja.

Scenariusz obchodów tego �wiêta
ró¿ni³ siê znacznie od pa�dziernikowej
uroczysto�ci inauguracyjnej. Wprowa-
dzeniu sztandaru uczelni towarzyszy³y
intrady trêbaczy, w innym miejscu za-
siad³ równie¿ dostojny senat, oddaj¹c
estradê muzykom. Najwa¿niejszym
punktem obchodzonego �wiêta by³y pro-
mocje doktorskie dziewiêtnastu m³odych
pracowników nauki, a ceremoniê pro-
mocyjn¹ przeprowadzi³ prorektor ds.
nauki, prof. Jerzy Skubis. Zanim rek-
tor wrêczy³ dyplomy, dziekani wydzia-
³ów � Budownictwa, prof. Jerzy Jan-
kowiak, Elektrotechniki i Automatyki,
prof. Józef Kêdzia i Mechanicznego,
prof. Leon Troniewski zaprezentowali
publiczno�ci zarówno samych doktorów,
jak i obronione przez nich prace. Pro-
mowani musieli tak¿e z³o¿yæ uroczyste
�lubowanie, ¿e �zawsze bêd¹ postêpo-
waæ tak, jak tego wymaga godno�æ dok-
tora nauk technicznych, za� swoj¹ po-
staw¹ nigdy nie narusz¹ dobrego imie-
nia Politechniki Opolskiej�. Po spe³nie-
niu zado�æ tej formalno�ci dyplomy dok-
torskie zosta³y wrêczone, a �wiadkami
tego podnios³ego momentu by³y obecne
w auli rodziny, promotorzy prac, przy-
jaciele i pracownicy Politechniki Opol-
skiej. �wiêto sta³o siê tak¿e okazj¹ do
wyg³oszenia przez rektora okoliczno-
�ciowego przemówienia. Prof. Piotr
Wach mówi³ o najistotniejszych dla
Uczelni sprawach, kre�l¹c najwa¿niejsze
problemy, �mia³e plany i przedstawiaj¹c
zadania, jakie czekaj¹ wy¿sz¹ uczelniê
w kontek�cie rych³ego wej�cia w struk-
tury unijne. Wiele uwagi po�wiêci³
w swoim wyst¹pieniu sprawom rozwoju
naukowego zw³aszcza m³odej kadry
i wspó³pracy z zagranicznymi o�rodka-
mi naukowymi, upatruj¹c w miêdzyna-
rodowych kontaktach �ród³a wielu cie-
kawych pomys³ów i przysz³o�ciowych
rozwi¹zañ.

Prawdziw¹ ozdob¹ �wi¹tecznej uro-
czysto�ci by³ wystêp orkiestry kameral-
nej Pañstwowej Szko³y Muzycznej I i II
stopnia w Opolu pod dyrekcj¹ Huberta
Prochoty. M³odzi muzycy zaprezentowa-
li fragmentu utworów kompozytorów
epoki baroku, J.F. Händla, A. Correle-
go, J. Pachelbala oraz A. Vivaldiego,
którego Wiosnê wykonali wrêcz po mi-
strzowsku. Wiele wskazuje na to, ¿e
pomy�lnie nawi¹zana wspó³praca zaowo-
cuje jeszcze niejednym ciekawym kon-
certem.

Oto nazwiska nowych doktorów
z Wydzia³u Budownictwa:

� dr in¿. Krzysztof KUBICKI,
przedstawi³ pracê doktorsk¹ nt. Analiza
wra¿liwo�ci elementów konstrukcji przy
ma³ych odkszta³ceniach termo-sprê¿ysto-
plastycznych, któr¹ wykona³ pod kierun-
kiem promotora prof. dr. hab. in¿. An-
drzeja S£UZALCA,

� dr in¿. El¿bieta MI�NIAKIE-
WICZ, która napisa³a pracê doktorsk¹
na temat Wymiana powietrza w pomiesz-
czeniach mieszkalnych i jej wp³yw na
jako�æ powietrza wewnêtrznego pod kie-
runkiem prof. dr. hab. in¿. Mariana
NANTKI.

Doktorzy z Wydzia³u Elektrotechni-
ki i Automatyki:

� dr in¿. Janusz DULAS przedsta-
wi³ pracê na temat Metoda siatek
o zmiennych parametrach w zastosowa-
niu do rozpoznawania fonemów mowy
polskiej, któr¹ napisa³ pod kierunkiem
prof. dr. hab. in¿. Tadeusza SKUBISA,

� dr in¿. Mariusz JAGIE£A obroni³
pracê zatytu³owan¹ Analiza trójpasmo-

wego bezszczotkowego silnika tarczowe-
go pr¹du sta³ego ze strumieniem osio-
wym w stojanie, której promotorem by³
prof. dr hab. in¿. Marian £UKANI-
SZYN,

� dr in¿. Marcin KAMIÑSKI napi-
sa³ pracê doktorsk¹ pt. Programowanie
obiektowe w badaniach w³asno�ci dyna-
micznych wybranej klasy uk³adów elek-
tromechanicznych, któr¹ promowa³ prof.
dr hab. in¿. Bernard BARON,

� dr in¿. Krzysztof TOMCZEWSKI
przedstawi³ pracê doktorsk¹ na temat
Wybrane zagadnienia sterowania silni-
ków reluktancyjnych komutowanych
elektronicznie (SRM), promotorem tej
pracy by³ prof. dr hab. in¿. Piotr Wach,

� dr in¿. Dariusz ZMARZ£Y obro-
ni³ pracê doktorsk¹ na temat Analiza
szumów generowanych elektryczno�ci¹
statyczn¹ podczas przep³ywu oleju izo-
lacyjnego, promowa³ j¹ prof. dr hab.
in¿. Józef KÊDZIA.

 Doktorzy z Wydzia³u Mechaniczne-
go:

� dr in¿. Sebastian BROL � jego te-
matem pracy by³o Badanie wp³ywu prze-
biegu i struktury procesu technologicz-
nego na konstytuowanie chropowato�ci
powierzchni, pod kierunkiem prof. dr.
hab. in¿. Wita GRZESIKA,

� dr in¿. Roman DYGA przedstawi³
pracê na temat Opory przep³ywu trójfa-
zowego gaz-ciecz-ciecz w kanale pozio-
mym, której promotorem by³ prof. dr
hab. in¿. Leon TRONIEWSKI,

� dr in¿. Ireneusz HETMAÑCZYK
napisa³ na temat Badanie czynników de-
cyduj¹cych o parametrach energetycz-
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Z ¿ycia Uczelni
nych ruchu samochodu osobowego w cy-
klach jezdnych, pod opiek¹ dr. hab. in¿.
Wojciecha SI£KI prof. PO,

� dr Daniel JANECKI wykona³ pra-
cê doktorsk¹ nt. Hydrodynamika wspó³-
pr¹dowego przep³ywu gazu i cieczy pie-
ni¹cej przez z³o¿e cia³a sta³ego, pod kie-
runkiem promotora dr in¿. Gra¿yny
BARTELMUS,

� dr in¿. Alicja KOLASA pracê dok-
torsk¹ nt. Mieszanie materia³ów ziarni-
stych niejednorodnych w mieszalniku
bêbnowym, wykona³a pod kierunkiem
promotora prof. dr. hab. in¿. Janusza
BOSSA,

� dr Anna KOZIARSKA obroni³a
pracê doktorsk¹ na temat Optymaliza-
cja strukturalna uk³adów maszynowych
z wykorzystaniem logicznych struktur
drzewiastych i klasyfikatorowych, pod
kierunkiem promotora dr hab. Mariana
PARTYKI prof. PO,

� dr in¿. Jaros³aw MAMALA
przedstawi³ pracê nt. Proces sterowania
moc¹ a wska�niki pracy silnika ZI, pod
kierunkiem promotora dr. hab. in¿. Woj-
ciecha SI£KI prof. PO,

� dr in¿. Barbara PENDYK pracê
doktorsk¹ nt. Udzia³ objêto�ciowy faz
w przep³ywie trójfazowym gaz-ciecz-
ciecz w kana³ach poziomych, obroni³a
pod kierunkiem promotora dr. hab. in¿.
Stanis³awa WITCZAKA,

� dr in¿. Mariusz RZ¥SA obroni³
pracê doktorsk¹ zatytu³owan¹ Metoda
detekcji i pomiaru wybranych parame-
trów pêcherzyków gazu, napisan¹ pod
kierunkiem dr. hab. in¿. Boles³awa Do-
browolskiego prof. PO,

� dr Anida STANIK-BESLER
przedstawi³a pracê doktorsk¹ nt. Opty-
malizacja strukturalna uk³adów maszy-
nowych z wykorzystaniem minimalizacji
siatkowej decyzyjnych funkcji logicz-
nych, pod kierunkiem dr. hab. in¿. Ma-
riana PARTYKI prof. PO,

� dr in¿. Jaros³aw TREMBACZ pra-
cê doktorsk¹ na temat Wnikanie ciep³a
przy wrzeniui uk³adów wodno-olejo-
wych, wykona³ pod kierunkiem promo-
tora prof. dr. hab. in¿. Leona TRO-
NIEWSKIEGO,

� dr in¿. Jacek WYDRYCH obroni³
pracê doktorsk¹ nt. Aerodynamiczne
uwarunkowania procesu erozji uk³adów
py³owych i kot³ów energetycznych, pod
kierunkiem promotora dr. hab. in¿. Bo-
les³awa DOBROWOLSKIEGO prof. PO.

KD

aby deszcz nie uniemo¿liwi³ wykonania
eksperymentów i pokazów. Uwzglêd-
nienie wszystkich warunków, jakie spe³-
niaæ musi taki teren, zadecyduje � my-
�lê, ¿e ju¿ w nied³ugim czasie � o wy-
borze konkretnego miejsca.

� W jaki sposób zamierzaj¹ orga-
nizatorzy przekonaæ mieszkañców, ¿e
jest to ciekawa impreza, w której war-
to wzi¹æ udzia³?

� KS: Na to pytanie odpowiem do�æ
przewrotnie, to nie tylko koordynatorzy
i organizatorzy maj¹ za zadanie przeko-
nanie mieszkañców do pój�cia na festi-
wal, ale przede wszystkim jednostki
w obu uczelniach odpowiedzialne za pro-
mocjê i informacjê, a krótko mówi¹c za
wizerunek politechniki i uniwersytetu.
Mam nadziejê, ¿e przygotowywane ma-
teria³y reklamowe winny zachêciæ, wrêcz
uwie�æ mieszkañców swoj¹ form¹ i tre-
�ci¹. Ja wzi¹³em na siebie kontakty
z przedstawicielami lokalnych mediów.
Jutro, tj. 15 maja mam spotkaæ siê na
pierwszej roboczej rozmowie z szefami
opolskich mediów � radia, telewizji re-
gionalnej, Nowej Trybuny Opolskiej i Ga-
zety Wyborczej na temat medialnego
wsparcia imprezy. Muszê podkre�liæ,
wszyscy deklaruj¹ pe³n¹ gotowo�æ do
wspó³pracy w zakresie informacji i pro-
mocji. Moja osobista sugestia wynikaj¹-
ca z wielu do�wiadczeñ to dostarczenie do
ka¿dego domu, ka¿dej rodziny w ramach
tzw. poczty bezadresowej uczelnianej
oferty festiwalowej. To jednak wi¹¿e siê
z pewnymi kosztami, musi wiêc zyskaæ
akceptacjê wszystkich organizatorów.
Promocjê poprzez media wyobra¿am so-
bie jako stale obecn¹ informacjê o tym,
co oferuje uczelnia, w jaki sposób s³u¿y
mieszkañcom, czyli to wszystko co dla
pracownika jest oczywiste, a dla miesz-
kañców nie zwi¹zanych z tym �rodowi-
skiem � niekoniecznie. Mam nadziejê, ¿e
po jutrzejszym spotkaniu wiele siê wyja-
�ni. Liczê na to, tym bardziej, ¿e prezes
Radia Opole, pan Bogus³aw Nieremberg
jest tu¿ przed obron¹ swojej pracy dok-
torskiej na temat marketingu i naukow¹
teoriê mo¿e szybko przetestowaæ w prak-
tyce.

� Mia³ Pan, Panie Profesorze oka-
zjê uczestniczyæ w ogólnopolskiej kon-
ferencji po�wiêconej organizacji festi-
walów, jakie wnioski nasuwaj¹ siê
z tych spotkañ?

� WD: Istotnie, kilkakrotnie mia³em
okazjê uczestniczyæ w samych festiwa-
lach i obserwowaæ ich przygotowanie.
Ostatnie moje do�wiadczenia wi¹¿¹ siê
z Festiwalem Nauki i Sztuki, jaki mia³
miejsce w kwietniu w Toruniu, gdzie
by³em tak¿e uczestnikiem konferencji
po�wiêconej organizacji imprez. A
wnioski? Otó¿ organizatorzy maj¹ zwy-
kle do pokonania dwa problemy � finan-
se oraz wspó³praca z w³adzami miejski-
mi i regionalnymi. W Toruniu ta wspó³-
praca przebiega³a wrêcz modelowo.
�rodków na organizacjê nigdzie nie ma
w nadmiarze i w ró¿ny sposób rozwi¹-
zywany jest ten problem. Nasze zasoby
finansowe na organizacjê festiwalu s¹
do�æ skromne, choæ przygotowywany
jest wniosek o dofinansowanie do KBN
i liczymy na jego pomy�ln¹ realizacjê,
jak równie¿ na to, ¿e wiele prac nad
przygotowaniem festiwalu mo¿emy wy-
konaæ w ramach tzw. us³ug bezkoszto-
wych, co oznacza, ¿e ró¿ne firmy wy-
konaæ mog¹ pewne prace w zamian za
reklamê. Chcia³bym zwróciæ uwagê na
jeszcze jeden istotny aspekt, nale¿y
uwzglêdniæ to, ¿e nie wszystko w orga-
nizacji takiej imprezy mo¿na przewi-
dzieæ, a szczególnie reakcji uczestni-
ków. Atrakcyjny z punktu widzenia or-
ganizatorów element programu, niemal
pewniak, z nieznanych przyczyn nie zy-
skuje uznania odwiedzaj¹cych i odwrot-
nie � z pozoru nieciekawa propozycja
staje siê przebojem. Te i inne nieprze-
widywalne sytuacje nale¿y uwzglêdniæ,
podejmuj¹c siê trudu organizacji.

Trudno porównywaæ festiwale w ró¿-
nych miastach. Niektóre � jak we Wro-
c³awiu organizowane s¹ ju¿ od kilku lat
i zd¹¿y³y zyskaæ spore grono odbiorców,
odbywaj¹ siê w wielu miejscach regio-
nu i wpisa³y siê w harmonogram imprez
lokalnych. Inne o�rodki akademickie
maj¹ mniejsze do�wiadczenia, czy tak
jak nasz, organizuj¹ festiwal po raz
pierwszy. Wa¿ne jest � moim zdaniem �
to, ¿e zapad³a decyzja o jego organiza-
cji. Forma festiwalu i miejsce realizacji
musz¹ sprawdziæ siê w praktyce. Po
pierwszym odbywaæ bêd¹ siê nastêpne,
pewnie lepsze i bogatsze w swej ofercie.

� KS: Istotne jest tak¿e to, aby go-
spodarze miasta i regionu u�wiadomili
sobie, ¿e sprawy �rodowiska akademic-
kiego s¹ wa¿ne dla pomy�lnego rozwo-
ju tego regionu. Temu s³u¿yæ ma miê-
dzy innymi przygotowywany I Opolski
Festiwal Nauki.

� Dziêkujê za rozmowê.

Ci¹g dalszy ze strony 4



8
Po

litech
n
ika O

p
o
lska

S
p

ra
w

y
 n

a
u

k
i

Zestawienie wniosków do KBN o finansowanie projektów badawczych (grantów) 
pracowników naukowych politechniki w XXV konkursie zamkniêtym 31.01.2003 r. 

Lp Temat projektu badawczego Kierownik projektu 

1 Sterowanie samochodowym, spalinowym uk³adem napêdowym o prze³o¿eniu zmiennym w sposób ci¹g³y dr in¿. Jerzy Jantos 

2 Dobór metody do statystycznego sterowania procesami w przedsiêbiorstwach bran¿y spo¿ywczej. 
(PROMOTORSKI) 

dr hab. in¿. Eugeniusz Krzemieñ 

(mgr in¿. Regina Mazurek) 

3 Wyznaczanie trwa³o�ci zmêczeniowych stopu aluminium w z³o¿onych stanach obci¹¿enia w oparciu 
o energetyczny parametr uszkodzenia 

dr hab. in¿. Tadeusz £agoda, prof. P

4 Zastosowanie metod czasowo � czêstotliwo�ciowych do analizy impulsów emisji akustycznej 
generowanej przez wy³adowania niezupe³ne 

dr in¿. Tomasz Boczar 

5 Aerodynamika z³o¿a fluidalnego w przestrzeni miêdzyrurowej wymiennika ciep³a dr in¿. Norbert Szmolke 

6 Badanie przemian fazowych w wielosk³adnikowych chalkogenidkowych pó³przewodnikach 

amorficznych na podstawie koncepcji objêto�ci swobodnej 

mgr Aleksandra ¯urawska 

7 Badania wp³ywu wybranych algorytmów numerycznego ca³kowania na w³a�ciwo�ci uk³adu napêdowego 

z silnikiem asynchronicznym sterowanym metod¹ DTC (PROMOTORSKI) 

dr hab. in¿. K. Macek-Kamiñska, prof.

(mgr in¿. A Gardecki) 

8 Badania izolacji elementarnych przewodów stojanów maszyn elektrycznych du¿ej mocy prof. dr hab. in¿. Piotr Wach 

9 Eksperymentalna i teoretyczna analiza ruchu mieliwa w uk³adzie miel¹cym m³yna misowo-rolkowego  dr hab. in¿. Janusz Pospolita, prof. P

10 Wp³yw kszta³tu obwodu magnetycznego na parametry elektromechaniczne prze³¹czanych silników 

reluktancyjnych (SRM) (PROMOTORSKI) 

prof. dr hab. in¿. Piotr Wach 
(mgr in¿. Krzysztof Wróbel) 

11 Analiza sygna³u pr¹du elektryzacji statycznej w uk³adzie wiruj¹cym dr in¿. Dariusz Zmarz³y 

 
Wyniki tego konkursu nie s¹ jeszcze znane, mo¿emy jedynie poinformowaæ, i¿ w poprzednim konkursie XXIV, który zosta³ zamkniêty 31.07

realizacjê projektów badawczych przyznano nastêpuj¹cym trzem grantom z naszej uczelni: 

 

1) Wp³yw mikrowype³niaczy na reologiê i proces hydratacji cementu oraz w³a�ciwo�ci betonów samozagêszczalnych, kierownikiem projek

Grzeszczyk z Wydzia³u Budownictwa 

2) Badanie w³a�ciwo�ci fizycznych i parametrów energetycznych suchych transformatorów z rdzeniami amorficznymi, kierownik pracy � d
prof. PO z Wydzia³u Elektrotechniki i Automatyki 

3) Zera sterownicze liniowych ci¹g³ych stacjonarnych uk³adów wielowymiarowych i ich zastosowanie w teorii obwodów i systemów, kiero

promotorskiego) jest dr hab. in¿. Krzysztof Latawiec, prof. PO, a g³ównym wykonawc¹ mgr in¿. Wojciech Hunek z Wydzia³u Elekt

 

Informacje nt. projektów badawczych i formularze wniosków dostêpne s¹ w Dziale Nauki i Wspó³pracy z Zagranic¹, pok. 102 A, a tak¿e na 

Naukowych � http://www.kbn.gov.pl � Finansowanie badañ naukowych � kryteria i tryb finansowania (zasady i formularze). 

Dzia
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Socrates Leonardo da Vinci Programy Ramowe

 Velkommen
i Kobenhavn
Interdyscyplinarne studia
w Kopenhadze

�Mamy ogromn¹ nadziejê, i¿ zarów-
no obecni, jak i przyszli studenci, a tak-
¿e przedstawiciele uczelni partnerskich
znajd¹ dla siebie wyczerpuj¹ce i cieka-
we informacje w przedstawionych ma-
teria³ach o ofercie kszta³cenia�. Tym
stwierdzeniem pan Ib Gustafsson � dy-
rektor International Programmes, Inge-
nior Hojskolen Kobenhavn � zachêca
przysz³ych studentów do podjêcia pro-
gramów interdyscyplinarnych, oferowa-
nych przez Engineering College of Co-
p e nh agen .

Wspó³praca
Idea wizyty partnerskiej w Kopenha-

dze zrodzi³a siê do�æ nagle, zwa¿ywszy
na ciekawe, niezbyt popularne jeszcze u
u nas podej�cie do programu studiów
in¿ynierskich, fakt nowo pozyskanej do
wspó³pracy uczelni, jak równie¿ napiê-
te terminy i zdecydowanie najwcze�niej-
szy proces aplikacyjny na rok akademic-
ki 2003/04.

Wizyta przygotowawcza, to przede
wszystkim zapoznanie siê na miejscu ze
specyfik¹ kszta³cenia, szczególnie, gdy
program odbiega od przyjêtych u nas
standardów, dokonanie ustaleñ admini-
stracyjnych zwi¹zanych z wymian¹
i procesem kszta³cenia, a tak¿e wype³-
nienie zaleceñ programu. Informacje
Krajowego Komitetu Erasmusa lokuj¹
Daniê na drugim miejscu (po Wielkiej
Brytanii), pod wzglêdem wysoko�ci

kosztów utrzymania (koszty utrzymania
studenta, obejmuj¹ce: zakwaterowanie,
wy¿ywienie, materia³y do nauki, trans-
port i rozrywkê przyjêto dla Danii
w wysoko�ci 617 EUR miesiêcznie).
Sprawdzenie i przeanalizowanie tych
czynników przed wyjazdami studentów
nale¿ny do rutynowych dzia³añ koordy-
natora programu.

Podczas wizyty, w której uczestniczy-
li dziekan i prodziekan Wydzia³u Zarz¹-
dzania i In¿ynierii Produkcji oraz koor-
dynator programu SOCRATES/Erasmus
PO, odby³o siê szereg spotkañ z przed-

stawicielami wydzia³ów IHK, oferuj¹cy-
mi naszym studentom cztery podstawo-
we kierunki studiów � interdyscyplinar-
ne specjalno�ci in¿ynierskie.
European Project Semester EPS
Electronics and Computer Engineering
B.Sc
International Business Semester IBS
International Design Semester IDS.

Sama Kopenhaga nie wymaga spe-
cjalnego wprowadzenia geograficznego,
jak równie¿ Dania � jako bogate pañ-
stwo europejskie � specjalnych reko-
mendacji. Wiele opisów w duñskich
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Socrates Leonardo da Vinci Programy Ramowe
i kopenhaskich materia³ach informacyj-
nych daje obraz stabilno�ci, wielkiego
przywi¹zania spo³eczeñstwa i przyja�ni
wobec Denmark�s Queen Margrethe II,
poczucie welfare state, sta³ego rozwoju
i nowoczesno�ci Denmark � a green fac-
tory, dyskretn¹ dumê ze spu�cizny hi-
storycznej okre�lanej mianem: small
country, great names. Pod has³em: Den-
mark � in the world, kryje siê ca³e nie-
zachwiane poczucie stabilnego, bogate-
go i bezpiecznego pañstwa � jednego
z najmniejszych Europie.

Engineering School of Copenhagen
zosta³a powo³ana w 1886 roku, jako wy-
¿sza szko³a techniczna dla absolwentów
szkó³ �rednich. Aczkolwiek uczelnia jest
w³a�cicielem budynków, bie¿¹ce koszty
dzia³alno�ci szko³y pokrywane s¹ ze
�róde³ rz¹dowych (nauka w Danii jest
bezp³atna). W 1995 roku, nieco rozpro-
szone dotychczas wydzia³y znalaz³y now¹
siedzibê, pod wspólnym dachem w miej-
scowo�ci Ballerup � obszar wielkiej Ko-
penhagi, 13 km od centrum miasta. Tak,
wiêc od o�miu lat zajêcia odbywaj¹ siê
w nowym przestronnym, specjalnie za-
projektowanym kompleksie dydaktycz-
nym, o powierzchni 42 000 m2.

Najtañszy jest dojazd do Kopenhagi
promem ze �winouj�cia, koszt podró¿y
w kabinie 4-osobowej nie przekracza
400 z³ od osoby � w obie strony. Bilet
lotniczy na trasie Wroc³aw � Kopenha-
ga � Wroc³aw kosztuje ok. 1500 z³. Za-
równo bilety promowe, jak i lotnicze
maj¹ d³u¿szy okres wa¿no�ci na podró¿
powrotn¹. Dojazd na uczelniê nie spra-
wia wiêkszych k³opotów. Najpro�ciej

mo¿na tam dojechaæ z Dworca Central-
nego Kobenhavns Hovedbangård (Co-
penhagen H, bior¹c liniê kolei podmiej-
skiej (S tog) C lub H+ w kierunku Bal-
lerup (cena biletu w jedn¹ stronê wyno-
si 30 DKK) i wysi¹�æ na przystanku
Malmparken, sk¹d kierujemy siê w pra-
wo, wzd³u¿ drogi dwupasmowej Malm-
parken do drugich �wiate³ sygnalizacyj-
nych, i znowu w prawo � ul. Lautru-
pvang. Tam, na lewo rozpo�ciera siê
du¿y kompleks budynku uczelni, a doj-
�cie zajmie nie wiêcej ni¿ 15 minut. Jak
na podmiejski obszar przysta³o, teren
zajmuj¹ ró¿ne firmy i wiêksze lub
mniejsze zak³ady przemys³owe � nic jed-
nak nie wskazuje na przemys³owy cha-
rakter dzielnicy.

Mo¿na dojechaæ autobusem linii
350S, ale dojazd poci¹giem zdaje siê
byæ wygodniejszy i szybszy (ok. 25 mi-
nut). Warto rozpoznaæ mo¿liwo�ci po-
ruszania siê rowerem, bowiem ten �ro-
dek lokomocji nale¿y do najpopularniej-
szych w Europie.

Jak ju¿ wspomnieli�my, koszty utrzy-
mania w Danii s¹ wysokie, jednak umie-
jêtne gospodarowanie kosztami transpor-
tu wewnêtrznego (wykorzystanie mo¿-
liwo�ci zakupu biletów wieloprzejazdo-
wych w odpowiednich strefach miej-
skich daje znaczne oszczêdno�ci), na
miejscu nale¿y siê zorientowaæ, która
z opcji zakupu biletu jest najbardziej
korzystna. Dania nie nale¿y do strefy
Euro, a korona duñska nale¿y do stabil-
nych walut europejskich (ceny podawa-
ne s¹, np. 30,00 kr.).

Struktura uczelni, studia
Politechnika w Kopenhadze ma do�æ

typow¹ strukturê dydaktyczn¹; uczelnia
grupuje nastêpuj¹ce wydzia³y, zwane
tutaj Departamentami: Budownictwa,
Mechaniczny, In¿ynieria Produkcji, In-
¿ynieria Eksportu, Elektryczny i Ener-
getyczny, Elektronika i Informatyka
oraz Informatyka i Technologia Komu-
nikacji. Jedynie ten ostatni wydzia³ pro-
wadzi ca³o�ciowe studia specjalistyczne
w jêzyku angielskim, niemniej jednak
wszystkie departamenty IHK zapew-
niaj¹ tok studiów i pracê koñcow¹ na
poziomie B.Sc. w jêzyku angielskim.
Studia in¿ynierskie, ³¹cznie z praktyk¹
przemys³ow¹ trwaj¹ 3,5 roku. Program
studiów do uzyskania dyplomu obejmu-
je 210 punktów ECTS; natomiast 4,5-
letnie studia na in¿ynierii eksportu obej-
muj¹ 270 punktów ECTS.

European Project Semester zapla-
nowany zosta³ jako miêdzynarodowy,
interdyscyplinarny program zespo³owy
dla studentów trzeciego roku studiów
uniwersyteckich z dziedziny biznesu,
technologii i innych kierunków in¿y-
nierskich. W swych za³o¿eniach EPS
pomaga w rozwijaniu umiejêtno�ci
wspó³pracy w zespole �integracji grupy
kooperuj¹cej�, zdobywaniu kompeten-
cji wspó³pracy z w zespole miêdzyna-
rodowym, a tak¿e do�wiadczeñ w pra-
cy nad konkretnym projektem we wspó³-
pracy z duñsk¹ firm¹, dla której dana
praca dyplomowa jest wykonywana;
u �róde³ takiego projektu le¿y jego wie-
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lodyscyplinarny oraz miêdzykulturowy
charakter. Program zosta³ wprowadzo-
ny w 1995 roku i grupuje obecnie 32
uczelnie europejskie, w�ród których jest
nasza partnerska uczelnia z Walencji.

Ka¿dy semestr grupuje 40 studentów,
którzy pracuj¹ w 4�6-osobowych zespo-
³ach. Przygotowanie dydaktyczne cz³on-
ków zespo³u, z ró¿nych krajów jest z za-
³o¿enia ró¿ne � reprezentuj¹ poszczegól-
ne dziedziny in¿ynierskie, specjalno�ci
z zakresu biznesu i zarz¹dzania, jak
równie¿ nauk spo³ecznych. Ta kombina-
cja dziedzin tworzy unikalne �forum
akademickie� maj¹ce za zadanie rozwi¹-
zywanie problemów dotycz¹cych ró¿-
nych dziedzin oraz nabycia do�wiadczeñ
we wspó³pracy w zespo³ach o ró¿nych
profesjach poprzez rozwi¹zywanie real-
nych zagadnieñ zamówionych przez fir-
my przemys³owe.

Electronics and Computer Engine-
ering jest kierunkiem dla wszystkich
zainteresowanych elektronik¹ cyfrow¹,
telekomunikacj¹, telefoni¹ komórkow¹,
transmisj¹ sygna³ów, technologi¹ sateli-
tarn¹, projektowaniem systemów komu-
nikacyjnych, programowaniem, bioelek-
tronik¹, systemami operacyjnymi oraz
wszystkim, co ³¹czy siê z elektronik¹
i technologi¹ komputerow¹. Program
przewiduje 3,5-letnie studia, w³¹czaj¹c
6-miesiêczn¹ praktykê w duñskim
przedsiêbiorstwie. Wszystkie obowi¹z-
kowe kursy zgrupowane s¹ w ci¹gu
pierwszych czterech semestrów. Zatem,
specjalizacja na tym kierunku rozpoczy-

na siê na pi¹tym semestrze; wówczas
studenci wybieraj¹ przedmioty zaintere-
sowania z szerokich zastosowañ elektro-
niki i informatyki. Realizacja specjalno-
�ci odbywa siê poprzez uczestnictwo
w zajêciach oraz pracê koñcow¹ wyko-
nan¹ w wyniku odbytej praktyki
w przedsiêbiorstwie.

International Business Semester
oraz International Design Semester to
dwa nowe programy studiów w jêzyku
angielskim otwarte w ramach specjalne-
go projektu we wrze�niu 2002 roku.
Podstawowym wymogiem dla kandyda-
tów na te specjalno�ci jest ukoñczenie
drugiego roku studiów na uczelni tech-
nicznej. Obie specjalno�ci zapewniaj¹
nabycie kompetencji na poziomie 30
punktów ECTS. Nauka na IBS oraz IDS
rozpoczyna siê ka¿dego roku na pocz¹t-
ku wrze�nia oraz w pierwszych dniach
lutego, a koñczy � odpowiednio, przed
24 grudnia lub w pierwszej po³owie
czerwca. Kursy koñcz¹ siê egzaminami
i prac¹ projektow¹ w koñcu stycznia i w
w koñcu czerwca.

Business Semester daje wiedzê i do-
�wiadczenie w dziedzinie zarz¹dzania
firm¹, kompetencje w zakresie projek-
tów i przekszta³ceñ wewn¹trzorganiza-
cyjnych oraz projektowania procesu wy-
twórczego od prototypu do marketingu
przemys³owego poprzez fazê kooperacji
na ró¿nych szczeblach przedsiêbiorstwa.
Szczegó³owe przedmioty to: marketing,
strategia i analiza finansowa, zarz¹dza-
nie projektowe, organizacja i system za-
rz¹dzania jako�ci¹, produkcja i zarz¹-
dzanie inwentarzem, logistyka. Praca
projektowa rozpoczyna siê w szóstym
tygodniu semestru i polega na interper-
sonalnym i miêdzysektorowym prowa-
dzeniu �gry biznesowej� w danej spe-
cjalno�ci.

Design Semester daje studentom
umiejêtno�ci i do�wiadczenie w zakresie
procesu projektowania produktu, po-
cz¹wszy od pomys³u i komputerowej
wizualizacji oraz idei prototypu, a tak-
¿e poprzez wybór materia³u i metod
produkcyjnych. Szczegó³owe przedmio-
ty to: prototypy � opracowanie produk-
tu, automatyka i robotyka przemys³owa,
wybór technologii produkcji, materia³o-
znawstwo.

Aczkolwiek uczelnia zapewnia dostêp
do laboratoriów i sal komputerowych, to
najbardziej powszechn¹ form¹ pracy

z komputerem jest w³asny laptop. Jest
to spowodowane w du¿ym stopniu zin-
dywidualizowan¹ prac¹ na projektami.

Uwaga, przyszli studenci Erasmusa:
wybór programu studiów na Ink oraz
proces przygotowania learning agre-
ement wymaga nieco innego spojrzenia
ze wzglêdu na wielodyscyplinarny cha-
rakter oferowanych programów. Proce-
durê aplikacyjn¹ nale¿y rozpocz¹æ
znacznie wcze�niej ni¿ jest to w innych
uczelniach. Dla kandydatów na semestr
zimowy, termin ustalono na 1 maja,
natomiast dla studentów chc¹cych pod-
j¹æ studia w semestrze letnim termin
up³ywa z dniem 1 listopada danego
roku. Wymagany certyfikat TOEFL lub
IELTS znajomo�ci jêzyka angielskiego.

Wiêkszo�æ kursów koñczy siê egza-
minami, na egzaminy pisemne przezna-
cza siê czas od 2 do 5 godzin. Popu-
larn¹ form¹ oceny w Danii s¹ egzaminy
ustne � indywidualne, dyskusja jednej
osoby z komisj¹ egzaminacyjn¹ oraz
egzaminy grupowe, dyskusja nad pro-
jektem grupy studentów 2 do 9 osób,
które nad danym projektem pracowa³y.

Uczelnia, z pewno�ci¹ nie têtni
¿yciem � w takim stopniu, jak wiele za-
t³oczonych uczelni europejskich. W
zamian, jest du¿o przestrzeni i twórczy
spokój sprzyjaj¹cy nauce, a ¿ycie stu-
denckie prowadzi siê w klubach i pu-
bach z ¿yw¹ muzyk¹ jazzow¹ lub lu-
dow¹.

J. Fijak
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Studia w Hiszpanii
Wizyta na uczelni partnerskiej
Escuela Politecnica Superior
de Gandia � Hiszpania

Wspó³praca
Umowê o wspó³pracy w programie

Erasmus z EPSG podpisano w czerwcu
2002 roku. Zgodnie z porozumieniem
Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki
mo¿e wys³aæ i przyj¹æ dwóch studentów
rocznie. Okaza³o siê, i¿ oferta uczelni
hiszpañskiej zainteresowa³a a¿ piêæ
osób. Ponadto pojawi³y siê pewne nie-
�cis³o�ci dotycz¹ce ró¿nic programo-
wych. Aby wyja�niæ wszelkie w¹tpliwo-
�ci oraz obejrzeæ, w jakich warunkach
bêd¹ przebywaæ nasi studenci, biuro
wspó³pracy miêdzynarodowej zorgani-
zowa³o wizytê partnersk¹, w której
udzia³ wziê³a równie¿ pani prodziekan
ds. studenckich WEiA, prof. Krystyna
Macek-Kamiñska.

Uczelnia
Escuela Politecnica Superior de Gan-

dia jest m³od¹ szko³¹, jednak jej trady-
cje siêgaj¹ XVIII w., kiedy w Gandii
znajdowa³ siê prowadzony przez zakon
jezuitów uniwersytet, ciesz¹cy siê zas³u-
¿on¹ s³aw¹ jednego z najlepszych
w Hiszpanii. Niestety, zakonnicy popa-
dli w nie³askê króla, czego efektem by³o
zamkniêcie uniwersytetu i przepêdzenie
zakonników z miasta. 10 lat temu grupa

ludzi postanowi³a wskrzesiæ tradycjê
szkolnictwa wy¿szego i zgromadzi³a
�rodki na budowê uczelni, która obec-
nie funkcjonuje jako jedna z filii Uni-
wersytetu w Walencji.

Szko³a jest nowoczesna! Ma �wiet-
nie wyposa¿one laboratoria, sale wyk³a-
dowe, pracownie komputerowe oraz bo-
gate biblioteki. Studenci maj¹ bezp³at-
ny dostêp do wszelkich pomocy nauko-
wych (komputery, biblioteka, itp.) przez
ca³y dzieñ od 8.30 do 20.30.

Zajêcia odbywaj¹ siê do po³udnia
i po po³udniu � ze wzglêdu na sjestê,
czyli najbardziej gor¹c¹ i mêcz¹c¹ porê
dnia, która trwa od ok. 13.00 do ok.
15.00. Wtedy zamykane s¹ wszystkie
sklepy, urzêdy, ko�cio³y i inne instytu-
cje. O¿ywaj¹ jedynie kawiarnie i restau-
racje, gdzie spotkaæ mo¿na odpoczywa-
j¹cych mieszkañców Gandii.

Uczelnia oferuje studentom zagra-
nicznym zajêcia w jêzyku angielskim,
warto tak¿e wzi¹æ parê godzin w jêzy-
ku hiszpañskim. Obowi¹zkowy jest tyl-
ko dwutygodniowy kurs hiszpañskiego
organizowany co roku we wrze�niu.
Udzia³ w takim kursie jest konieczny
nie tylko po to, aby móc uczestniczyæ
w wyk³adach, ale przede wszystkim
dlatego, aby swobodnie poruszaæ siê po
mie�cie i uczestniczyæ w codziennym
¿yciu Gandii. Niewielu Hiszpanów bo-
wiem zna angielski i trudno siê poro-
zumieæ, nie znaj¹c przynajmniej pod-
stawowych zwrotów.

Nowy konkurs Leonardo da Vinci na
rok akademicki 2003/2004
wygrany!

Wiadomo�æ z ostatniej chwili. W³a-
�nie otrzymali�my pismo, i¿ projekt Po-
litechniki Opolskiej z³o¿ony do ewalu-
acji w lutym 2003 r., którego koordy-
natorem bêdzie Biuro Wspó³pracy Miê-
dzynarodowej i Programów Miêdzyna-
rodowych, a opiekunem naukowym
prorektor ds. studenckich � prof. Sta-
nis³aw Witczak, zosta³ zaakceptowany!

Do oceny zg³oszono 222 propozycje
z ca³ej Polski. W czerwcu spodziewa-
my siê otrzymania umowy, w której
skonkretyzowane zostan¹ propozycje
dofinansowania kosztów projektu, jak
równie¿ akceptacja za³o¿eñ programo-
wych. W projekcie przewidziano prak-
tyki zagraniczne 10 studentów z wy-
dzia³ów: Elektrotechniki i Automatyki,
Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji, Me-
chanicznego oraz Wychowania Fizycz-
nego i Fizjoterapii. Czas trwania ka¿-
dej praktyki realizowanej w przedsiê-
biorstwach na terenie UE bêdzie wyno-
siæ 6 miesiêcy.

Joanna Drozd

Na razie umowê o wymianie akade-
mickiej z EPSG podpisa³ WEiA PO.
Studenci mog¹ siê uczyæ na nastêpuj¹-
cych kierunkach:
- telekomunikacja � specjalno�æ:

d�wiêk i obraz
- telekomunikacja � specjalno�æ: sys-

temy telekomunikacyjne
- telekomunikacja � specjalno�æ: sys-

temy elektroniczne
- komunikacja audiowizualna

Oprócz tego, w Gandii mo¿na studio-
waæ le�nictwo oraz turystykê.

Miasto
Gandia jest typowym turystycznym

miastem, po³o¿onym na �rodkowym

Ciag dalszy na stronie 23
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Wie�ci z wydzia³ów

Wydzia³ Budownictwa
Z inicjatywy dr. in¿. Jana Mizery, adiunkta w Katedrze

In¿ynierii Materia³ów Budowlanych podpisane zosta³o Poro-
zumienie o wspó³pracy zawarte pomiêdzy Wydzia³em Budow-
nictwa Politechniki Opolskiej a Instytutem Budownictwa i In-
¿ynierii �rodowiska Narodowego Uniwersytetu �Lwiwska
Politechnika�(Ukraina).Przedmiotem porozumienia jest part-
nerska wspó³praca naukowa i dydaktyczna. Porozumienie sta-
nowi kontynuacjê umowy podpisanej w roku ubieg³ym przez
rektorów obu uczelni. Dokument podpisali: ze strony ukraiñ-
skiej prorektor ds. wspó³pracy z zagranic¹ Narodowego Uni-
wersytetu �Lwiwska Politechnika�, prof. dr hab. in¿. Juri
Raszkiewych i dyrektor Instytutu Budownictwa i In¿ynierii
�rodowiska prof. dr hab. in¿. Myros³aw Sanytsky, a ze stro-
ny polskiej � dziekan Wydzia³u Budownictwa prof. dr hab.
in¿. Tadeusz Chmielewski i kierownik Katedry In¿ynierii
Materia³ów Budowlanych prof. dr hab. Stefania Grzeszczyk.

as

Obrady II Sympozjum Naukowo-Technicznego
Badania i Diagnostyka Mostów
w Politechnice Opolskiej

II edycja Sympozjum Naukowo-Technicznego nt. Badañ
i diagnostyki mostów odby³a siê w dniach 9 do 11 kwietnia
2003 roku w auli im. Oswalda Matei w gmachu Wydzia³u
Budownictwa Politechniki Opolskiej w Opolu oraz w Tura-
wie.

Inicjatorem i organizatorem sympozjum by³ Zak³ad Kon-
strukcji Mostowych Wydzia³u Budownictwa kierowany przez
prof. Z. Mañkê, pod patronatem Zwi¹zku Mostowców Rze-
czypospolitej Polskiej (przewodnicz¹cy prof. W. Radomski).

Wystarczaj¹cym dowodem wskazuj¹cym na aktualno�æ
i wa¿no�æ wybranego tematu sympozjum jest pojawiaj¹ca siê
du¿a liczba publikacji, a tak¿e brak konferencyjnego �odpo-
wiednika� takiego spotkania, który porusza³by szczegó³owo
kwestie badañ i diagnostyki obiektów mostowych. Osi¹gniê-
ciem organizatorów I edycji Sympozjum, które odby³o siê
w dniach 4�6 kwietnia 2001 roku (pisa³y o tym Wiadomo�ci
Uczelniane w pa�dzierniku nr 2(98)) zwrócenie uwagi na ak-
tualno�æ powy¿szych zagadnieñ, wci¹¿ wzrastaj¹ca potrzeba
modernizacji i remontów licznych mostów wraz z rehabili-
tacj¹ starych obiektów oraz z ich przystosowaniem do wiêk-
szych obci¹¿eñ i prêdko�æ. Komisja wnioskowa ukonstytuowa-
na podczas pierwszego spotkania zachêci³a organizatorów do
ponownej edycji sympozjum. Fakt powierzenia jej po raz dru-
gi zespo³owi z Politechniki Opolskiej powsta³emu formalnie
dopiero w 2001 r. �wiadczy o jego prê¿no�ci organizacyjnej
i naukowej.

Celem sympozjum by³o utworzenie forum do prezentacji
wyników teoretycznych i do�wiadczalnych, obserwacji i do-
�wiadczeñ praktycznych oraz pogl¹dów i opinii obejmuj¹cych
mo¿liwie szeroki zakres zagadnieñ zwi¹zanych z badaniami
i diagnostyk¹ obiektów mostowych oraz ich czê�ci sk³ado-
wych, na etapie projektowania, wykonawstwa i eksploatacji.

Sympozjum by³o adresowane do pracowników naukowych,
projektantów, rzeczoznawców budowlanych, pracowników firm

konsultingowych, do osób zwi¹zanych z wykonawstwem i nad-
zorem budowlanym, a tak¿e pracowników administracji mosto-
wej. Oczekiwano zatem, ¿e sympozjum wytyczy nowe kierunki
rozwoju wiedzy w przedstawionej wy¿ej problematyce.

Prezydium podczas sesji otwieraj¹cej II Sympozjum (od
lewej siedz¹: prof. Józef G³omb, prof. Mieczys³aw Rybak �
przewodnicz¹cy Komitetu Naukowego, mgr Janusz
Kwiatkowski � prezydent miasta Opola, prof. Tadeusz
Chmielewski � dziekan Wydzia³u Budownictwa Politechniki
Opolskiej)

W sk³ad Komitetu Naukowego wchodzili: Jan Bujnak (S³o-
wacja), Tadeusz Chmielewski, Henryk Czudek, Andrzej Fla-
ga, Kazimierz Flaga, Józef G³omb (cz³onek PAN), Andrzej
Jarominiak, Marian Klasztorny, Zbigniew Mañko, Jan Mar-
sza³ek, Janusz Murzewski, Pavel Polednak (S³owacja), Wa-
c³aw Przyby³o, Wojciech Radomski, Mieczys³aw Rybak (prze-
wodnicz¹cy Komitetu Naukowego), Andrzej Ry¿yñski, Sta-
nis³aw Sygu³a, Janusz Szelka, Jerzy Weseli, Witold Wo³owic-
ki, Jan Vaslestad (Norwegia) oraz Przemys³aw Jakiel (sekre-
tarz naukowy). Widaæ wyra�nie, ¿e organizatorom uda³o siê
pozyskaæ do prac Komitetu Naukowego grono wybitnych na-
ukowców z Polski i z zagranicy, co znacznie wzbogaci³o jego
sk³ad.

Komitet Organizacyjny II Sympozjum pracowa³ w sk³adzie:
przewodnicz¹cy � prof. Zbigniew Mañko, sekretarz organi-
zacyjny � mgr in¿. Damian Bêben, mgr in¿. Przemys³aw Ja-
kiel, mgr Danuta Dobrzyniewicz-Temnyk � sekretariat, a tak-
¿e mgr in¿. Beata Stankiewicz, mgr in¿. Arkadiusz Mordak,
wszyscy z Politechniki Opolskiej oraz mgr in¿. Dawid Wo�
i mgr in¿. Jaros³aw Zabawa (Centrum Naukowo-Badawcze
Rozwoju Budownictwa MOSTAR z Wroc³awia), mgr in¿.
Grzegorz Kubik (Zarz¹d Dróg Powiatowych w Prudniku)
i mgr in¿. Bartosz Ró¿ycki (Zarz¹d Dróg Wojewódzkich
w Opolu). Nale¿y pokre�liæ, ¿e wiêkszo�æ m³odych cz³on-
ków Komitetu Organizacyjnego to absolwenci specjalizacji
mostowej, którzy uzyskali dyplomy na Wydziale Budownic-
twa PO w latach 2001�2002. Nale¿y tak¿e wspomnieæ o wy-
datnej pomocy ze strony Ko³a Naukowego Roads & Bridges
dzia³aj¹cego na Wydziale Budownictwa Politechniki Opolskiej
przy Zak³adzie Konstrukcji Mostowych oraz ze strony stu-
dentów mostowców V roku m.in.: Beaty Stabli, Partycji Beck,
Anny Uchañskiej, Katarzyny K³onowskiej, Marcina Ludwi-
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ga, Micha³a Marciaka, Tomasza Mieszkowskiego, Andrzeja
Porwisza, Rafa³a Raczkowskiego, Krzysztofa Rudzkiego, Zbi-
gniewa Sobaly, Piotra Sosnowskiego, Romana Strzelczyka,
Adama Tabaki, Paw³a Trzaski, Marka Wiechy, Aleksandra
W³odarczyka, Krzysztofa Zygmunta, którzy w znacznej mie-
rze przyczynili siê do ostatecznej formy sympozjum, jedno-
cze�nie mog¹c na w³asne oczy zobaczyæ wybitnych przedsta-
wicieli z dziedziny mostownictwa, których znali jedynie
z podrêczników akademickich.

Obrady rozpoczê³y siê przemówieniami inauguracyjnymi
prof. T. Chmielewskiego i prof. Z. Mañki.

Zakres tematyczny sympozjum obejmowa³ zarówno mo-
sty, wiadukty, jak i estakady i przepusty wykonane ze stali,
¿elbetu b¹d� drewna (ceramiki budowlanej) w nastêpuj¹cych
grupach zagadnieñ (sesjach):
· Badania mostów w aspekcie Eurokodów zwi¹zane z za-

gadnieniami normalizacyjnymi, aprobacyjnymi i certyfi-
kacj¹ wyrobów budowlanych oraz laboratoriami akredy-
towanymi

· Badania konstrukcji modeli i rzeczywistych przêse³ i pod-
pór mostów wantowych i wisz¹cych (badania w tunelach
aerodynamicznych, badania poligonowe, itp.)

· Problematyka badañ mostów stalowych o konstrukcjach
podatnych wspó³pracuj¹cych z gruntem

· Badania do�wiadczalne mostów o konstrukcji betonowej
i stalowej wraz z ocen¹ rezerw no�no�ci i wspó³pracy ele-
mentów w z³o¿onych uk³adach konstrukcyjnych

· Badania mostów betonowych, stalowych i zespolonych
oraz metody kontroli jako�ci budowy i relacje z badañ
kontrolnych podczas budowy mostów w zakresie obci¹-
¿eñ statycznych, dynamicznych i eksploatacyjnych (prób-
ne obci¹¿enia mostów)

· Badania i diagnostyka podpór mostów o du¿ych rozpiêto-
�ciach

· Sprzêt diagnostyczny i pomiarowy w badaniach mostów
in situ i laboratoryjnych

· Zagadnienia monitoringu mostów i ekologia w budownic-
twie mostowym (np. pomiary i ocena poziomu ha³asu oraz
skuteczno�æ ekranów akustycznych).
 Du¿a ilo�æ sesji spowodowana by³a szerokim zakresem

tematycznym tego spotkania naukowego oraz znaczn¹ liczb¹
zg³oszonych propozycji referatów. W trakcie obrad, w obrê-
bie poszczególnych sesji, wyg³aszane by³y referaty general-
ne, problemowe i szczegó³owe, zwi¹zane bezpo�rednio z po-
dan¹ w sesji problematyk¹, czê�æ referatów nie by³a wyg³a-
szana, ale zosta³y poddane one dyskusji.

Idea referatów generalnych przedstawianych przez najwy-
bitniejszych przedstawicieli wymienionych dziedzin nauki
w kraju, mia³a pod³o¿e bardziej ogólne, szkoleniowe. Wszyst-
kie referaty przed publikacj¹ w materia³ach sympozjum zo-
sta³y poddane trzem recenzjom, a ich wybiórcza prezentacja
opiera³a siê na dzieleniu siê uwagami i spostrze¿eniami wraz
z merytoryczn¹ konsultacj¹ dotycz¹c¹ istotnych przedmioto-
wych kwestii.

W sesji II, prof. M. Rybak z Instytutu Badawczego Dróg
i Mostów w Warszawie przedstawi³ wprowadzaj¹cy referat
generalny �Badania mostów a Norma EN 1990�. Autor przed-
stawi³ w nim, z punktu widzenia w³asnych do�wiadczeñ, ró¿-
ne aspekty badañ przêse³ mostów na tle historycznym, które

popar³ wieloma interesuj¹cymi przyk³adami. Referat wzbu-
dzi³ wyj¹tkowe zainteresowanie oraz obszern¹ dyskusjê w�ród
uczestników.

Istotne znaczenie dla lepszego zrozumienia problemów
zwi¹zanych z badaniami modelowymi prowadzonymi w tune-
lach aerodynamicznych na przyk³adzie mostów podwieszo-
nych, mia³ referat generalny omówiony w sesji IV przez prof.
A. Flagê z Politechniki Krakowskiej. W swym wyst¹pieniu
autor zawar³ kompendium wiedzy odno�nie wspó³czesnych
metod badawczych, zw³aszcza ró¿nych kryteriów podobieñ-
stwa modelowego � nawet tych, które aktualnie nie s¹ jeszcze
stosowane w kraju.

Przemawia prof. Stanis³aw Sygu³a podczas sesji V (od
lewej: mgr in¿. L. Janusz, prof. Bohdan Hnidec z Ukrainy
i mgr in¿. Boles³aw Pustelnik)

Nie sposób te¿ pomin¹æ innych � równowa¿nych � sesji,
po raz pierwszy przedstawionych w takiej formie, jak choæby
sesja V, po�wiêcona badaniom mostów o stalowej konstruk-
cji podatnej wspó³pracuj¹cej z pod³o¿em gruntowym (stoso-
wanych ostatnio coraz chêtniej w sytuacjach awaryjnych, czy
wykorzystanych w okresach powodzi w latach 1997 i 1998),
gdzie referat problemowy pt. �Badania mostów stalowych
wykonanych z blach falistych wspó³pracuj¹cych z pod³o¿em
gruntowym� przedstawi³ prof. Z. Mañko z Politechniki Opol-
skiej i Wroc³awskiej w zastêpstwie dr. in¿. J. Vaslestada
z Norwegii, czy sesja IX dotycz¹ca sprzêtu diagnostycznego
u¿ywanego do badañ mostów, w której referat problemowy
wyg³osi³ prof. W. £akota z Politechniki Rzeszowskiej na te-
mat �Metody diagnozowania stanu konstrukcji mostowych�.
Ciekawym uzupe³nieniem tej sesji by³ pokaz sprzêtu badaw-
czego przedstawionego przez przedstawiciela firmy HBM
w Polsce, mgr. in¿. J. Zaj¹czkowskiego.

Odrêbn¹ grupê stanowi³y dwie sesje: VI dotycz¹ca badañ
konstrukcji mostów betonowych, w której referat generalny
pt. �Badania mostów betonowych� wyg³osi³ prof. S. Sygu³a
z Politechniki Czêstochowskiej i XI omawiaj¹ca tendencje
w mostach stalowych i zespolonych, gdzie referat problemo-
wy na temat �Zastosowania metody AHP w in¿ynierii mo-
stów� przedstawi³ prof. W. Przyby³o równie¿ z Politechniki
Czêstochowskiej. Wyodrêbnione problemy oceny bezpieczeñ-
stwa diagnozowanych mostów oraz monitoringu i ekologii
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z nimi zwi¹zanej � po�wiêcono podczas sesji X, w której re-
ferat problemowy na temat �Zagadnienia próbnych obci¹¿eñ
przy ocenie mostów� wyg³osi³ dr in¿. M. £agoda z Instytutu
Badawczego Dróg i Mostów w Warszawie.

Interesuj¹cy referat problemowy w sesji VIII dotycz¹cej
badañ i diagnostyki podpór mostowych o du¿ych rozpiêto-
�ciach przedstawili prof. K. Ukleja i dr in¿. J. Ukleja z Poli-
techniki Wroc³awskiej i Poltegoru na temat �Geotechniczne
uwarunkowania w projektowaniu i wykonawstwie obiektów
mostowych�, na przyk³adzie projektu stalowej k³adki dla pie-
szych o konstrukcji wantowej w Cegielni ko³o Warszawy, re-
alizowanej przez Zak³ad Konstrukcji Mostowych Politechniki
Opolskiej.

W wyniku obrad w trakcie sympozjum, postulowano m.in.
o zwiêkszanie no�no�ci projektowanych i remontowanych
mostów, o badania w zakresach statycznym i dynamicznym
(traktuj¹c je na równej p³aszczy�nie), zak³adanie osnowy geo-
dezyjnej (repery g³êbinowe) na obiektach stanowi¹cych nowe
inwestycje mostowe, czy zwiêkszenie kontroli nad rzeczywi-
stym rejestrowaniem i okre�laniem nacisków i ciê¿arów osi
b¹d� kó³ pojazdów, a tak¿e uwzglêdnianie losowego charak-
teru obci¹¿eñ, czy te¿ znacznego przyrostu jednostkowego
ciê¿aru poruszaj¹cych siê obecnie po mostach pojazdów, itp.
Wydaje siê te¿, ¿e do jednych z najwa¿niejszych prac badaw-
czych oczekiwanych przez administracjê pañstwow¹ nale¿y
zagadnienie opracowania zaleceñ konstrukcyjnych, prowadz¹-
cych do zwiêkszenia efektywno�ci, a tym samym do zmini-
malizowania przeci¹¿eñ poszczególnych elementów w nowo
projektowanych mostach ze wzglêdu na ich ukszta³towanie.

W podsumowaniach i dyskusjach w kuluarach, niejedno-
krotnie podkre�lano bardzo obszerny zakres tematyczny sym-
pozjum, który inspiruje �przenikanie siê� do�wiadczeñ i no-
wo�ci technologicznych, stymuluj¹c ich nowe zastosowania,
a maj¹cych na celu zapewnienie mostom nale¿n¹ im diagno-
stykê i badania odbiorcze.

Podczas dyskusji generalnej (sesja XII) interesuj¹c¹ kwe-
stiê podj¹³ dr in¿. M. £agoda w imieniu prof. M. Rybaka
(przewodnicz¹cego Komitetu Naukowego), który wnioskowa³
o to, aby w nastêpnych edycjach sympozjum zorganizowaæ
wiêcej zebrañ Komitetu Naukowego oraz w zwi¹zku z rosn¹c¹
rang¹ tego spotkania naukowego, z³o¿yæ wniosek do Komite-
tu In¿ynierii Wodnej i L¹dowej Polskiej Akademii Nauk
o wspó³organizowanie nastêpnych edycji tego Sympozjum.

Podczas sympozjum mia³o miejsce wiele imprez towarzy-
sz¹cych, jak choæby wycieczka techniczna na technologiczny
stalowy most wisz¹cy bodaj¿e o najwiêkszej rozpiêto�ci teo-
retycznej w Polsce (ponad 165 m) po³o¿ony przez rzekê Odrê
w Choruli s³u¿¹cy do transportu surowca wapiennego (mar-
gla) z kopalni Folwark do Cementowi Góra¿d¿e, badany przez
Zak³ad Konstrukcji Mostowych Politechniki Opolskiej. Inny-
mi imprezami towarzysz¹cymi by³y: wystêp kwartetu Filhar-
monii Opolskiej w czasie otwarcia sesji, zwiedzanie opolskiej
starówki oraz spotkanie towarzyskie w pierwszym dniu sym-
pozjum, a tak¿e wieczór przy grillu, które � jak nale¿y s¹-
dziæ � umo¿liwi³y wiêksz¹ integracjê �rodowiska mostowe-
go. Podczas sympozjum mia³y miejsce równie¿ wystawy i pre-
zentacje techniczne oko³o 30 firm zwi¹zanych z in¿ynieri¹
mostow¹, np. pokaz naklejania ró¿nych typów tensometrów

na ró¿ne rodzaje konstrukcji przedstawione przez Pracowniê
Tensometrii Elektrooporowej Tenmex z £odzi. Ten pokaz spo-
tka³ siê z du¿ym zainteresowaniem w�ród uczestników,
zw³aszcza ¿e w tej dziedzinie czujniki i sprzêt pomiarowy
odgrywaj¹ szczególn¹ rolê.

Widok ogólny na technologiczny stalowy most
o konstrukcji wisz¹cej po³o¿ony przez rzekê Odrê w Choruli

Wyst¹pienie mgr in¿. Ewy Sakwerdy z Trade Arbed
podczas sesji III dotycz¹cej prezentacji firm (siedz¹ od
lewej: mgr in¿. Piotr Rybczyñski, prof. Wac³aw Przyby³o, dr
in¿. Marek £agoda)

Odby³y siê równie¿ dwie sesje (III i VI) prezentowane
w auli g³ównej. Sympozjum firm po³¹czono z prezentacj¹ fil-
mów propaguj¹cych nowoczesne technologie, co spotka³o siê
z du¿¹ ¿yczliwo�ci¹ ze strony sponsorów.

Spotkanie zgromadzi³o ponad 185 uczestników z ró¿nych
o�rodków naukowych, biur projektów i firm wykonawczych
zwi¹zanych z szeroko rozumian¹ bran¿¹ mostow¹ oraz jed-
nostek administracyjnych bezpo�rednio zwi¹zanych z infra-
struktur¹ mostow¹, drogow¹ i kolejow¹ w Polsce i za granic¹
(Ukraina, S³owacja, Syria, RFN i Czechy).

Ogó³em wyg³oszono jedena�cie referatów generalnych
i problemowych obejmuj¹cych ró¿ne zagadnienia, a tak¿e
przedstawiono, b¹d� omówiono 44 referaty indywidualne
(szczegó³owe), które opublikowano w ksiêdze sympozjum.
Zespó³ Politechniki Opolskiej przygotowa³ 10 referatów szcze-
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gó³owych i 1 referat problemowy. Spotkanie to mog³o siê
odbyæ dziêki wydatnej pomocy finansowej ponad 35 pañstwo-
wych i prywatnych sponsorów, za co w imieniu organizato-
rów sk³adamy im jeszcze raz w tym miejscu, serdeczne po-
dziêkowania. Za wa¿ne osi¹gniêcie nale¿y uznaæ wydanie
ksiêgi posympozjalnej z pracami autorów referatów proble-
mowych i innych, którzy nades³ali z opó�nieniem swoje pra-
ce na I Sympozjum, oraz ze sprawozdaniami Komisji Wnio-
skowej i z podsumowaniem spotkania przez cz³onków Komi-
tetu Organizacyjnego, które odby³o siê w kwietniu 2001 roku.

Wydzia³ Elektrotechniki
i Automatyki
Intel � Trendy w Technologii

Intel to najwiêkszy na �wiecie producent uk³adów krze-
mowych wykorzystywanych w komputerach osobistych, ser-
werach, urz¹dzeniach przeno�nych, sprzêcie sieciowym i te-
lekomunikacyjnym. Jest jedn¹ z wa¿niejszych firm wp³ywa-
j¹cych na kierunki rozwoju bran¿y IT � ka¿dego roku inwe-
stuje kilka miliardów dolarów w badania i rozwój. Intel in-
westuje tak¿e w Polsce, w Gdañsku dzia³a ju¿ o�rodek ba-
dawczy zajmuj¹cy siê rozwijaniem technologii komunikacyj-
nych, zatrudniaj¹cy ponad 150 polskich in¿ynierów.

Polska stoi obecnie przed szans¹ przyspieszenia rozwoju
sektora IT w zwi¹zku z wej�ciem w struktury europejskie
i absorpcj¹ programów zwi¹zanych z amerykañskim offsetem.
Jednym z kluczowych warunków powodzenia tych przedsiê-
wziêæ jest posiadanie wykwalifikowanej kadry in¿ynierskiej,
bêd¹cej w stanie profesjonalnie prowadziæ projekty IT. Dla-
tego edukacja przysz³ych in¿ynierów jest spraw¹ tak wielkiej
wagi.

Intel, jako firma zaanga¿owana w sprawy spo³eczne zapro-
si³a licz¹ce siê polskie uczelnie do wziêcia udzia³u w progra-
mie edukacyjnym.

Dzia³ania firmy w ramach programu to:
� organizowanie programu praktyk studenckich dla kilku

najlepszych studentów zainteresowanych sta¿em w o�rod-
ku badawczym Intel Technology Poland oraz w biurze In-
tel Poland Developments Inc.,

� zorganizowanie kilkunastu seminariów po�wiêconych naj-
nowszym technologiom w zakresie:
� technologia HPC (High Performance Computing), jako

narzêdzie prowadzenia projektów badawczych wymaga-
j¹cych wykorzystania du¿ych mocy obliczeniowych,

� kierunki rozwoju technologii procesorowych z omówie-
niem korzy�ci p³yn¹cych z zastosowania 64-bitowej ar-
chitektury IA-64 w serwerach i stacjach roboczych,

� technologie zwiêkszaj¹ce produktywno�æ pracy u¿yt-
kowników komputerów stacjonarnych i przeno�nych,

� zorganizowanie w ramach programu Internet w Szko³ach
Projekt Prezydenta RP konkursu na najlepszy pomys³
wykorzystania technologii HPC w projektach badawczych,

� ufundowanie dla ka¿dej uczelni bior¹cej udzia³ w progra-
mie sieci bezprzewodowej.
Dodatkowo, najlepsza uczelnia lub jednostka akademicka

otrzyma ufundowany przez organizatorów klaster z³o¿ony
z kilku wieloprocesorowych serwerów!

Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki Politechniki Opol-
skiej wzi¹³ udzia³ w pierwszym etapie szeroko zakrojonego
programu firmy Intel, a w dniu 14 kwietnia br. odby³o siê
seminarium Intel � Trendy w Technologii. Podczas dwóch
prezentacji blisko 500 studentów wys³ucha³o ciekawej pre-
lekcji dra Paw³a Gepnera, przedstawiciela firmy. Tematyka
seminarium uwzglêdnia³a najnowsze technologie, nie tylko
sprzêtowe, ale i programowe:
� architektura 64-bitowa � processor Itanium 2,
� architektura Intel NetBurst,

Wyst¹pienie dziekana Wydzia³u Budownictwa Politechniki
Opolskiej prof. Tadeusza Chmielewskiego w trakcie sesji
XII zamykaj¹cej Sympozjum (siedz¹ od lewej: Zbigniew
Mañko, Przemys³aw Jakiel, prof. Roman Jankowiak,
Damian Bêben)

Materia³y sympozjalne s¹ do nabycia u organizatorów sym-
pozjum, natomiast w chwili obecnej przygotowywane s¹ ma-
teria³y posympozjalne, zawieraj¹ce m.in. referaty szczegó³o-
we przys³ane po terminie zakoñczenia sympozjum oraz refe-
raty zamówione i podsumowuj¹ce obrady.

Szczegó³owe wnioski � byæ mo¿e mniej liczne w porów-
naniu do wniosków I Sympozjum, jednak bardzo istotne �
p³yn¹ce z obrad sympozjum, podane jeszcze w trakcie trwa-
nia ró¿nych sesji przez Uczestników Sympozjum, s¹ cennym
uzupe³nieniem tego spotkania i z pewno�ci¹ wp³yn¹ na ja-
ko�æ przysz³ych prac w dyskutowanych dziedzinach. Ufamy,
¿e przyczyni¹ siê one tak¿e do podwy¿szenia jako�ci naszych
starañ zwi¹zanych z �lepszym traktowaniem� obiektów mo-
stowych.

Wydane materia³y sympozjalne, opracowane przez ponad
65 autorów, bêd¹ inspiracj¹ do dalszych dyskusji w poszcze-
gólnych o�rodkach naukowych, gremiach wykonawców oraz
sferach administracji pañstwowej, a przede wszystkim � za
postulatami Uczestników Sympozjum oraz Komitetu Nauko-
wego � przyczyni¹ siê do zorganizowania nastêpnego � III
spotkania. Wychodz¹c naprzeciwko potrzebom, organizato-
rzy planuj¹ zorganizowanie kolejnego takiego spotkania
w kwietniu 2005 roku byæ mo¿e o charakterze miêdzynaro-
dowym.

Mgr in¿. Damian BÊBEN
Dr hab. in¿. Zbigniew MAÑKO, prof. PO i PWr.

Zak³ad Konstrukcji Mostowych
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� technologia hiperw¹tkowa (Hyper-Threading Technology),
� technologia mobilna Intel Centrino,
� nowe narzêdzia programistyczne C++/Fortran, VTune,

MKL,
� technologie na rynku HPTC (High Performance Techno-

logy Computing).
S³uchacze mieli mo¿liwo�æ poznania najnowszych rozwi¹-

zañ technologicznych, a wielu studentów kierunku informa-
tyka interesowa³o siê rocznymi praktykami w o�rodku badaw-
czym Intela w Gdañsku lub w biurze w Warszawie, a ca³y
Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki oczekuje na zainstalo-
wanie obiecanej sieci bezprzewodowej.

Ma³gorzata Kaliczyñska

n Prof. Ryszard Rojek wraz z mgr. in¿. Jackiem Kornia-
kiem i mgr. in¿. Grzegorzem Siemi¹tkowskim uczestniczy-
li w seminarium zorganizowanym przez prof. Józefa Korbi-
cza kieruj¹cego Instytutem Sterowania i Systemów Informa-
tycznych Uniwersytetu Zielonogórskiego.

M³odzi pracownicy wyg³osili referaty zwi¹zane z przygo-
towywanymi przez nich pracami doktorskimi nt. Ekspertowo-
neuronowy system wnioskowania o bie¿¹cym i prognozowa-
nym stanie wyk³adziny ogniotrwa³ej w piecu obrotowym do
wypalania klinkieru oraz Modelowanie i sterowanie procesem
generowania mocy na ko³ach w systemie energetycznym, sa-
mochodu osobowego.

Mgr I. Carewicz

Konferencja Naukowo�Techniczna
�Transformatory w eksploatacji�

W dniach 23-25 kwietnia 2003 r. obradowali w Sieniawie
na Konferencji Naukowo-Technicznej �Transformatory w eks-
ploatacji� specjali�ci krajowi z tej dziedziny. Konferencja ta
by³a drug¹ z kolei organizowan¹ przez firmê ENERGO-
COMPLEX przy udziale Wydzia³u Elektrotechniki i Auto-
matyki Politechniki Opolskiej oraz firm bezpo�rednio zwi¹-
zanych z bran¿¹ energetyczn¹: MR Reinhausen, Polskie Sieci
Elektroenergetyczne SYSTEM Sp. z o.o., Zak³ad Us³ug
Technicznych Energetyki ZUTE Radom, Zamojska Korpora-
cja Energetyczna SA, Energo-Silesia. Piêkn¹ oprawê dla kon-

ferencji stanowi³ zespó³ parkowo-pa³acowy, w którym odby-
wa³y siê obrady.

Na program z³o¿y³o siê piêæ sesji, w tym sesja marketin-
gowa, plakatowa i plenarna. Przedstawiono ³¹cznie 29 arty-
ku³ów naukowych, z czego 11 by³o autorstwa naukowców
z Politechniki Opolskiej.

W obradach konferencji aktywnie uczestniczyli pracowni-
cy Katedry Elektroenergetyki Politechniki Opolskiej. Ju¿ pod-
czas pierwszej sesji wiele emocji wzbudzi³ referat prof. Je-
rzego Skubisa, mgr. in¿. Sebastiana Boruckiego i mgr. in¿.
Andrzeja Cichonia pt. �Zagro¿enia zwi¹zane z u¿ytkowa-
niem cieczy elektroizolacyjnych zawieraj¹cych PCB i regula-
cje prawne tej problematyki�. Przedstawiciele firm energe-
tycznych zajmowali ró¿ne stanowiska dotycz¹ce procedur po-
stêpowania z urz¹dzeniami elektroenergetycznymi zawieraj¹-
cymi zwi¹zki PCB. Burzliwa dyskusja �wiadczy³a o tym, ¿e
problem ten jest obecny w naszym kraju i wzbudza wiele
kontrowersji.

Du¿e zainteresowanie uczestników wzbudzi³a sesja mar-
ketingowa. Wiele firm na stoiskach reklamowych prezento-
wa³o swoje najnowsze osi¹gniêcia w dziedzinie diagnostyki
i remontów urz¹dzeñ elektroenergetycznych. Przedstawiane
by³y praktyczne realizacje konstrukcyjne jak np. wymienniki
ciep³a (ch³odnice, wentylatory), rejestratory jako�ci energii
elektrycznej, nowe przyrz¹dy pomiarowe i wiele innych.

Podczas sesji plakatowej przedstawiano artyku³y naukowe
w formie atrakcyjnych posterów, a prezentacjom towarzyszy-
³a merytoryczna dyskusja prowadzona miêdzy autorami pla-
katów a pozosta³ymi osobami bior¹cymi udzia³ w sesji.

W chwilach wolnych od obrad na uczestników konferencji
czeka³o wiele niespodzianek m.in. przewidziano kilka wystê-
pów artystycznych oraz wycieczkê do klasztoru bernardynów
w Le¿ajsku. Zaplanowano równie¿ zwiedzanie Rozdzielni
700kV znajduj¹cej siê w miejscowo�ci Wide³ka.

Strona towarzyska konferencji sprzyja³a nawi¹zywaniu wie-
lu nowych kontaktów, wymianie pogl¹dów i do�wiadczeñ.

Podczas konferencji przedstawiono wiele nowo�ci technicz-
nych oraz ciekawych referatów, w których poruszane by³y
aspekty techniczno-ekonomiczne eksploatacji transformato-
rów. Mamy nadziejê, ¿e konferencja ta wpisze siê na sta³e
w kalendarz konferencji Politechniki Opolskiej.

E.Cz.

Wydzia³ Mechaniczny
n W ostatnich dniach kwietnia prasa wojewódzka Warmii
i Mazur poinformowa³a o akceptacji, przez tamtejszy urz¹d
wojewódzki propozycji ambasady USA, aby w ramach offse-
tu przy kontrakcie na samolot bojowy F-16 wybudowaæ
pierwsz¹ w Europie fabrykê metanolu na bazie biomasy po-
chodz¹cej z tego regionu. Ekspertyzê dotycz¹c¹ mo¿liwo�ci
wykorzystania polskiej biomasy do produkcji metanolu spo-
rz¹dzi³ prof. W³odzimierz Kotowski na zlecenie Fundacji
EKOFUNDUSZ z Warszawy. Ekspertyza ta na pewno pos³u-
¿y do podjêcia optymalnej decyzji w tej sprawie.

n Katedra Silników Spalinowych i Pojazdów Akademii Tech-
niczno-Humanistycznej w Bielsku-Bia³ej, w dniach 24 i 25
kwietnia, zorganizowa³a po raz kolejny konferencjê nauko-
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wo-dydaktyczn¹ katedr jednoimiennych specjalno�ci samocho-
dy i silniki. W konferencji wziêli udzia³ prof. Jan Sk³adzieñ
oraz dr in¿. Jerzy Jantos z Zak³adu Samochodów. W czasie
spotkania zaprezentowano laboratoria Wydzia³u Budowy Ma-
szyn i Informatyki, Zak³adu Silników Spalinowych i Termo-
dynamiki oraz Zak³adu Pojazdów, omawiano problem wyko-
nywania prac dyplomowych w specjalno�ci silnikowej oraz
w specjalno�ci pojazdy. Jednym z wa¿niejszych punktów pro-
gramu by³o zwiedzanie Zak³adu FIAT-GM POWERTRAIN
produkuj¹cego nowoczesne silniki ZS dla FIATA i GM oraz
zwiedzanie OBR BOSMAL w zakresie realizowanego toku
dydaktycznego specjalno�ci samochody i silniki.

n 9 kwietnia br. w gmachu Instytutu Techniki Cieplnej Poli-
techniki Warszawskiej odby³o siê wspólne Seminarium Na-
ukowe Sekcji Spalania Komitetu Termodynamiki i Spalania
PAN oraz Polskiego Instytutu Spalania, w którym uczestni-
czy³ dr in¿. Jerzy Jantos z Zak³adu Samochodów. Podczas
seminarium wyg³oszono referaty: Wprowadzenie do chemii
biopaliw, Korzy�ci i zagro¿enia zwi¹zane ze stosowaniem bio-
paliw w silnikach spalinowych, Silnik wysokoprê¿ny z dodat-
kowym wtryskiem etanolu oraz Katalityczne zgazowanie bio-
masy.

n Gratulujemy ogromnie Pani dr in¿. Katarzynie Szwedziak
zdobycia tytu³u doktora nauk technicznych poprzedzonego
doskona³¹ obron¹ pracy doktorskiej pt. Wp³yw temperatury
na transport wilgoci w procesie suszenia ziarna zbó¿ z wyko-
rzystaniem naturalnego sorbentu. Obrona mia³a miejsce 8
maja br. w Akademii Rolniczej w Lublinie, a promotorem by³
prof. Krystian Ledwoñ z Uniwersytetu Opolskiego.

n 29 kwietnia br. w Instytucie Techniki Cieplnej Wydzia³u
In¿ynierii �rodowiska i Energetyki Politechniki �l¹skiej
w Gliwicach, dr in¿. Jerzy Jantos z Zak³adu Samochodów
przedstawi³ uczestnikom spotkania tezy swojej rozprawy ha-
bilitacyjnej pt. Zintegrowane sterowanie samochodowym, spa-
linowym uk³adem napêdowym o prze³o¿eniu zmiennym w spo-
sób ci¹g³y. Wyst¹pienie spotka³o siê z du¿ym zainteresowa-
niem przyby³ych go�ci.

Wydzia³ Wychowania
Fizycznego i Fizjoterapii
Puchar Rektora w pi³ce siatkowej

Po raz 17. w Opolu spotka³y siê akademickie dru¿yny siat-
karskie, by walczyæ o Puchar Rektora Politechniki Opolskiej.

W turnieju kobiet wystartowa³y trzy zespo³y, z których naj-
lepsza by³a Politechnika Czêstochowa. Prowadzone przez Bo-
¿enê Baniak studentki PO uleg³y dru¿ynie z Czêstochowy
1:3 oraz pokona³y Akademiê Ekonomiczn¹ z Wroc³awia 3:1.
Opolanki zagra³y w sk³adzie: Szyde³ko, Pietraszkiewicz,
Sawicz, Borzucka, Komorowska, Fras, Morawiec, Dyba-
³owska, Herman.

W turnieju mê¿czyzn bezkonkurencyjni byli podopieczni
Zbigniewa Rektora. Opolscy studenci pokonali do zera kon-
kurentów z Wroc³awia i Czêstochowy. AZS wyst¹pi³ w sk³a-
dzie: Lasik, Wendykier, Zagaja, ¯urek, Strza³a, Wajda,
Osowski, Laskowski, Mejer, Majka.

Siatkarze AZS�u wracaj¹ do pierwszej ligi?

Decyzj¹ Polskiego Zwi¹zku Pi³ki Siatkowej w przysz³ym
sezonie powiêkszona zostanie Seria B mê¿czyzn, w której
graæ bêdzie 14 zespo³ów. W zakoñczonym ju¿ sezonie w Se-
rii B pierwszej ligi gra³o 11 dru¿yn, a w�ród nich spadkowicz
� AZS Opole. Jednak dziêki reorganizacji rozgrywek zawod-
nicy Zbigniewa Rektora maj¹ szansê na unikniêcie degrada-
cji. Wszystko najprawdopodobniej rozstrzygnie siê podczas
turnieju bara¿owego, w którym oprócz opolan rywalizowaæ
bêd¹ zespo³y: MKS�u Andrychów, AKS�u Rzeszów i Sie-
mowita Gostynin.

Mistrzostwa Polski w d¿udo
dla zawodniczek PO

W dniach 25-26 kwietnia br. w Warszawie rozegrano mi-
strzostwa Polski szkó³ wy¿szych w d¿udo. W rywalizacji ko-
biet, w której wystartowa³y 172 zawodniczki pierwsze miej-
sce zajê³y prowadzone przez mgr Marzenê Wêgrzyn d¿u-
doczki PO. W kat. � 48 kg fina³ by³ wewnêtrzn¹ spraw¹ za-
wodniczek z Opola. Jolanta Wojnarowicz pokona³a w nim
Ma³gorzatê �wierszcz. Na najwy¿szym stopniu podium sta-
nê³y tak¿e Magdalena Pokorczak kat. � 52 kg i Marzena
Wêgrzyn kat. � 63 kg.

Mistrzostwa Polski w koszykówce

W Czêstochowie, w dniach od 30 kwietnia do 3 maja ro-
zegrano mistrzostwa Polski politechnik w Koszykówce kobiet
i mê¿czyzn. W turnieju kobiet prowadzone przez dr. Dariu-
sza Nawareckiego studentki PO zajê³y 10., ostatnie miejsce
w imprezie. W sk³adzie AZS�u Opole gra³y: Natalia S³a-
wek, Magdalena Niewdana, Stella Adamska, Barbara Fe-
dynyszyn, Dorota Buchcic, Anna Podgórska, Alicja Ba-
chryj, Joanna Witos, Anna Bardzik i Iwona H³ywa.

Znacznie lepiej w 14. zespo³owym turnieju mêskim zapre-
zentowali siê koszykarze, którzy zajêli 6. lokatê. Barw dru-
¿yny trenera Nawareckiego bronili: Adam Czmiel, Marcin
Nykiel, Bartosz Trytek, Wojciech Tracz, Rafa³ Ulrich,
Andrzej Sitek, Tomasz Olbiñski, Jaros³aw Paw³owski,
Krzysztof Zarankiewicz, Marcin £akis, Adrian Kisiel
i Marcin Jurasz.

�wiêto Politechniki na Wydziale WFiF

Obchody I �wiêta Politechniki Opolskiej Wydzia³ Wycho-
wania Fizycznego i Fizjoterapii uczci³ we w³a�ciwy sobie spo-
sób, organizuj¹c z inicjatywy dziekana prof. Józefa Wojna-
ra imprezy sportowe. W sali sportowej przy ulicy Luboszyc-
kiej odby³y siê fina³y Ligi Uczelnianej w pi³ce siatkowej ko-
biet i mê¿czyzn oraz Ogólnouczelniany Turniej Koszykówki
Halowej przygotowany przez Pierwsz¹ Akademick¹ Ligê Ko-
szykówki. Atrakcj¹ imprezy by³ mecz �gwiazdy� koszyków-
ki Politechniki Opolskiej kontra Liga Akademicka Koszyków-
ki. Ca³o�æ zawodów u�wietni³ wystêpem artystycznym zespó³
�Cheerleaders� z³o¿ony ze studentek Wydzia³u WFiF.

Tomasz Bohdan
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Wydzia³ Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji
n Z Komisji do spraw Tytu³u Naukowego i Stopni Nauko-
wych nadesz³a decyzja zatwierdzaj¹ca habilitacjê pani dzie-
kan Wydzia³u Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji Agaty Za-
górowskiej. Na posiedzeniu Senatu PO w dniu 21 maja br.
pozytywnie zaopiniowany zosta³ wniosek o mianowanie pani
dziekan na stanowisko profesora nadzwyczajnego w PO. Gra-
tulujemy!

n Dr L. Karczewski (Katedra Ergonomii i Socjologii Zarz¹-
dzania) wzi¹³ udzia³ w konferencji Polskiego Stowarzyszenia
Etyki Biznesu � EBEN Polska pt. Postenronowska trauma, czy-
li pytanie o to¿samo�æ etyki biznesu. Konferencja odby³a siê
w dniach 10�11 kwietnia br. w Instytucie Kulturoznawstwa Uni-
wersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Dr L. Karczew-
ski wyg³osi³ referat Etyka biznesu po upadku Enronu.

n Urz¹d Marsza³kowski Województwa Opolskiego od roku
realizuje na terenie województwa projekt pt. Innowacje dla
pó³nocnych Czech i Opola finansowany przez Komisjê Euro-
pejsk¹ w ramach 5. Programu Ramowego. Do zadañ projek-
tu nale¿y: rozpoznanie potrzeb ma³ych i �rednich przedsiê-
biorstw, analiza oferty technologicznej, okre�lenie mo¿liwo-
�ci sektora badawczo-rozwojowego, a tak¿e ocena powi¹zañ
nauki z przemys³em w województwie opolskim. Mgr in¿.
P. Bêbenek (Zak³ad Nauk Ekonomicznych) uczestniczy³
w warsztatach maj¹cych na celu wypracowanie analizy SWOT
dla potrzeb Regionalnej Strategii Innowacji. Warsztaty odby-
³y siê 11 kwietnia br. w Villa Academica w Opolu.

n W dniach 16�17 kwietnia br. na Wydziale Zarz¹dzania i In-
¿ynierii Produkcji go�ci³a Pañstwowa Komisja Akredytacyjna
� ustawowy organ szkolnictwa wy¿szego dzia³aj¹cy na rzecz
jako�ci kszta³cenia. Komisja posiada uprawnienia do dokony-
wania ocen jako�ci kszta³cenia oraz kontroli przestrzegania
warunków prowadzenia studiów wy¿szych we wszystkich pol-
skich uczelniach � pañstwowych, niepañstwowych, akademic-
kich i zawodowych.

n W dniu 7 maja br. na WZiIP odby³o siê spotkanie nt. Trak-
tat akcesyjny z UE. Organizatorem by³o ko³o Naukowe Ara-
fin, a spotkanie poprowadzi³a dr B. Bidziñska-Jakubowska.

n Uniwersytet w Miszkolcu (Wêgry) jest organizatorem miê-
dzynarodowej konferencji (4th International Conference Of Phd
Students), która odbêdzie siê w dniach 11�17 sierpnia br. Mi³o
jest nam zakomunikowaæ, i¿ a¿ sze�æ artyku³ów pracowników
WZiIP zosta³o zakwalifikowanych do prezentacji na konferen-
cji. Autorami (b¹d� wspó³autorami) artyku³ów s¹: mgr in¿.
P. Bêbenek, dr M. Kania, mgr B. Pieni¹¿ek, mgr in¿.
M. Szewczyk, mgr R. �mietañski, mgr in¿. K. Widera.

MSz

Biblioteka g³ówna
Biblioteka G³ówna zachêca pracowników i studentów Po-

litechniki Opolskiej do korzystania z nowego portalu czaso-
pism elektronicznych Directory of Open Access Journals, za-

Podziêkowania
W imieniu zarz¹du Klubu Uczelnianego

AZS Politechniki Opolskiej sk³adam ser-
deczne podziêkowania wszystkim, którzy
wspó³pracowali z klubem, okazali ¿yczli-
wo�æ i zainteresowanie sprawami sportu i
w jakikolwiek sposób przyczynili siê do jego rozwoju,
a szczególnie: prorektorowi ds. studenckich, prof. Stanis³a-
wowi Witczakowi, dziekanowi Wydzia³u Wychowania Fizycz-
nego i Fizjoterapii, prof. Józefowi Wojnarowi, prodziekano-
wi mgr. Paw³owi Czerepokowi oraz mgr. Rafa³owi Tataru-
chowi, mgr. Zbigniewowi Rektorowi, mgr. Ryszardowi Mar-
cinów, dr. Dariuszowi Nawareckiemu, mgr Bo¿enie Baniak,
in¿. Janowi Baniakowi, mgr. Andrzejowi Bankowi, mgr Bo-
gus³awie Graczykowskiej, Jolancie Kuku³ce, Weronice Rau-
dzis, Janowi ¯akowi, mgr. Wies³awowi £ucyszynowi, in¿.
Feliksowi Wanatowi, mgr Boles³awowi Nowosielskiemu,
a tak¿e Samorz¹dowi Studenckiemu Politechniki Opolskiej,
Niezale¿nemu Zrzeszeniu Studentów Politechniki Opolskiej,
Klubowi Uczelnianemu AZS Uniwersytetu Opolskiego i re-
daktor naczelnej Wiadomo�ci Uczelnianych.

Szczególne podziêkowania kierujê tak¿e do swego kolegi
absolwenta, WWFiF Romana Firlusa.

Dorota Borzucka
prezes KU AZS Opole

Cz³onkowie obecnego zarz¹du Dorota Borzucka, Zbigniew
Jankowski, Tomasz Dêbek wkrótce koñcz¹ studia � pani Do-
rota wychowanie fizyczne, koledzy elektrotechnikê � a tym
samym wygasa ich formalny zwi¹zek z AZS, któremu po-
�wiêcili ponad cztery studenckie lata. Pani Dorota przygoto-
wuj¹ca siê aktualnie do obrony pracy magisterskiej ma na-
dziejê, ¿e jej ¿ycie zawodowe nadal bêdzie zwi¹zane ze spor-
tem. Ca³a trójka nie ma jeszcze skonkretyzowanych planów
zawodowych i na razie chc¹ dobrze wypocz¹æ.

kd

wieraj¹cego 350 tytu³ów czasopism w wolnym, pe³noteksto-
wym dostêpie z nastêpuj¹cych dziedzin: chemia, biologia,
matematyka, statystyka, fizyka, astronomia, ochrona �rodo-
wiska, rolnictwo, in¿ynieria, technologia, ekonomia, prawo,
nauki spo³eczne, historia, architektura i sztuka. Portal jest
dostêpny pod adresem internetowym: http://www.doaj.org/

Opracowa³a Anna Kmiecik
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Rada G³ówna Szkolnictwa Wy¿szego

Kadencja VIII, nr 2 (kwiecieñ 2003)
W przed�wi¹tecznym tygodniu odby³o siê posiedzenie Pre-

zydium (w �rodê) i plenarne (w czwartek) Rady. Go�ciem
ostatniego by³ profesor Andrzej Jamio³kowski, przewodnicz¹-
cy Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej (PKA), który w cza-
sie niemal dwóch godzin przedstawi³ g³ówne zadania, zamie-
rzenia i wyniki dzia³alno�ci Komisji. Cz³onków Rady intere-
sowa³y kwestie relacji PKA i komisji akredytacyjnych istnie-
j¹cych przy konferencjach rektorów, a przede wszystkim na-
k³adaj¹ce siê z Rad¹ obszary zainteresowañ Komisji. Jako
podstawowa pojawi³a siê sprawa standardów nauczania. Prze-
wodnicz¹cy PKA podkre�li³ ich znaczenie w procedurze akre-
dytacji i zachêca³ Radê do jak najszybszego opracowania nie
istniej¹cych dot¹d standardów dla niektórych kierunków. Cho-
cia¿ Rada nie dysponuje prawem ustanawiania standardów,
winna pe³niæ rolê instytucji wiod¹cej. Uwa¿am, ¿e standardy
s¹ wa¿nym elementem dobrego i efektywnego kszta³cenia,
a jedn¹ z podstawowych misji Rady winna byæ dba³o�æ
o przejrzy�cie skonstruowane i nowoczesne standardy zapew-
niaj¹ce kszta³conym wysok¹ jako�æ zdobywanej wiedzy.

Na kwietniowym posiedzeniu Rada przedstawi³a stanowi-
sko w sprawie Pracowniczego Programu Emerytalnego (PPE)
w publicznych szko³ach wy¿szych. Sprawê tê omówi³ szcze-
gó³owo doktor Kazimierz Wañkowicz, cz³onek Rady, w tego-
rocznym lutowym numerze �Forum Akademickiego�. By³a
ona te¿ dyskutowana na wcze�niejszych posiedzeniach Rady.
Skupiê siê zatem na najistotniejszych elementach. Utworze-
nie PPE w ramach III filaru by³oby ze wszech miar wskazane
wobec niskich emerytur, jakie otrzymuj¹ odchodz¹cy z uczel-
ni pracownicy. �rodki na uruchomienie PPE mog³yby pocho-
dziæ z czê�ci funduszu socjalnego uczelni, gdyby wydane zo-
sta³o w tej sprawie odpowiednie rozporz¹dzenie Ministra
Gospodarki, Pracy i Polityki Spo³ecznej. Dalsze jednak �rodki
musia³yby pochodziæ z dochodów w³asnych uczelni i dobro-
wolnych sk³adek pracowników. Stanowisko dotyczy sektora
publicznego szkolnictwa wy¿szego, ale w przypadku tworze-
nia PPE mog³yby byæ w³¹czone szko³y niepañstwowe. Stano-
wisko koñczy siê apelem o ujêcie PPE w regulacjach praw-
nych dotycz¹cych szkolnictwa wy¿szego, a szczególnie
w przygotowanej ustawie �Prawo o szkolnictwie wy¿szym�.
Apel zawarty we wspomnianym wy¿ej stanowisku nie mo¿e
przek³adaæ siê na konkretne dzia³ania, bowiem Rada nie dys-
ponuje oczywi�cie instrumentami umo¿liwiaj¹cymi utworze-
nie PPE. Poprzez swoje stanowisko Rada pragnie natomiast
zwróciæ uwagê na bol¹czki �rodowiska akademickiego i fakt,
¿e tego typu programy emerytalne funkcjonuj¹ powszechnie
w krajach, którym chcieliby�my dorównaæ.

W dniach 26-27 marca uczestniczy³em w sprawozdawczo-
wyborczym zgromadzeniu plenarnym Konferencji Rektorów
Uczelni Niepañstwowych, jakie mia³o miejsce w Bia³ymsto-
ku. Ustêpuj¹cy i zarazem nowo wybrany przewodnicz¹cy
KRUN, profesor Józef Szab³owski � rektor Wy¿szej Szko³y

Finansów i Zarz¹dzania w Bia³ymstoku, przedstawi³ dorobek
i problemy uczelni niepañstwowych w ostatnich latach. Wy-
¿sze szkolnictwo niepañstwowe kszta³ci obecnie znacz¹c¹ licz-
bê studentów i z pewno�ci¹ stanowi wa¿ny element na na-
szym rynku edukacyjnym. Jego przysz³o�æ zale¿y od wielu
czynników, a miêdzy innymi uregulowañ prawnych w sferze
szkolnictwa wy¿szego. Sprawy prawa o szkolnictwie wy¿szym
przewija³y siê wiêc w niekiedy emocjonalnych wypowie-
dziach. Szko³om niepañstwowym i nowo wybranym w³adzom
KRUN nale¿y ¿yczyæ wytrwa³o�ci w pokonywaniu trudno-
�ci, satysfakcji z uczestnictwa w wa¿nej misji jak¹ jest kszta³-
cenie oraz efektywnego wype³niania wolnych obszarów edu-
kacyjnych w naszym kraju � a byæ mo¿e za granic¹. 28 mar-
ca uczestniczy³em, wraz z rektorami uczelni niepañstwowych,
w spotkaniu z konsulem Rzeczypospolitej Polskiej oraz przed-
stawicielami organizacji polonijnych w Wilnie. Dyskusjê zdo-
minowa³y kwestie umowy miêdzy Republik¹ Polsk¹ a Repu-
blik¹ Litewsk¹ o uznawaniu wykszta³cenia, stopni i tytu³ów
naukowych, a tak¿e pomocy z naszej strony m³odzie¿y maj¹-
cej polskie korzenie. Rektorzy zadeklarowali wolê stworzenia
systemu stypendialnego, który umo¿liwi³by kszta³cenie pew-
nej liczby studentów w uczelniach niepañstwowych. Wszy-
scy uczestnicy spotkania wyst¹pili z apelem o jak najszybsze
zakoñczenie prac i podpisanie wspomnianej wy¿ej umowy.

W dniach 11�12 kwietnia bra³em udzia³, jako przedstawi-
ciel naszego kraju, w seminarium zatytu³owanym �Zintegro-
wane programy � przemy�lenia i perspektywy�, jakie mia³o
miejsce w Mantowie (pó³nocne W³ochy). By³o to jedno z se-
minariów po�wiêconych wdra¿aniu idei �Deklaracji boloñ-
skiej�, a konkretnie kszta³ceniu prowadz¹cemu do uzyskania
wspólnych dyplomów (joint degrees). W prezentacjach i dys-
kusjach przedstawiono do�wiadczenia instytucji uczestnicz¹-
cych w takim kszta³ceniu oraz podjêto próbê sprecyzowania
najistotniejszych elementów wspólnej edukacji. Dokument
koñcowy, podsumowuj¹cy dorobek seminarium, nie zosta³
jeszcze upowszechniony, niemniej pewnymi refleksjami
chcia³bym siê podzieliæ. Otó¿ ci¹gle brak jest wizji unifikacji
edukacji czy kontroli jako�ci kszta³cenia. Podejmowane pró-
by wspólnego kszta³cenia maj¹ bardzo ograniczony zasiêg
i uczestniczy w nich niewielka liczba studentów. Nikt nie jest
w stanie okre�liæ ekonomicznych aspektów kszta³cenia pro-
wadz¹cego do wspólnych dyplomów. Ze zgrubnych oszaco-
wañ wynika jednak, ¿e nie jest ono tanie, a wiêc, przynaj-
mniej na razie, nie stanie siê powszechne. W tej sytuacji staje
siê niezbêdna dba³o�æ o narodowy system edukacji � a wiêc
odpowiednie finansowanie i jako�æ kszta³cenia.

Na majowym posiedzeniu Prezydium i plenarnym czeka
Radê dyskusja nad dokumentem zachêcaj¹cym spo³eczno�æ
akademick¹ do udzia³u w referendum unijnym. Rada pragnie
w ten sposób w³¹czyæ siê w wa¿ny dla naszego kraju proces.

Gdañsk, 30 kwietnia 2003 roku

Jerzy B³a¿ejowski

Notatki przewodnicz¹cego Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego
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Rada G³ówna Szkolnictwa Wy¿szego

W oparciu o ustawê z dnia 22 sierpnia 1997 r. (tekst jedn.:
DzU z 2001 r., nr 60, poz.623 ze zm.), w publicznym szkol-
nictwie wy¿szym mo¿e zostaæ wprowadzony w III filarze Pra-
cowniczy Program Emerytalny (PPE) dla wszystkich pracow-
ników powy¿ej 18. roku ¿ycia.

Ustawa umo¿liwia finansowanie przez pracodawcê sk³adki
podstawowej (do 7% wynagrodzenia), która nie jest wliczana
do wynagrodzenia stanowi¹cego podstawê ustalenia obowi¹z-
kowych sk³adek na ubezpieczenie spo³eczne.

Uzasadnienie utworzenia PPE mo¿na uj¹æ nastêpuj¹co:
1. Mog¹ oszczêdzaæ przeciêtnie zarabiaj¹cy pracownicy

publicznego szkolnictwa wy¿szego, których nie staæ na
oszczêdzanie w Komercyjnych Towarzystwa Ubezpieczenio-
wych (KTU). Dotychczas w szkolnictwie wy¿szym bardzo
niskie emerytury s¹ pochodn¹ niskich p³ac.

2. Problem niskich emerytur bêdzie siê pog³êbia³, ponie-
wa¿ z dwóch filarów wysoko�æ przysz³ej emerytury ma sta-
nowiæ ca 40�50% obecnej.

3. Osoby, które ukoñczy³y 45�50 lat, nie s¹ w stanie
oszczêdzaæ na odpowiednim poziomie, poniewa¿ systemy in-
dywidualnych ubezpieczeñ w ofercie KTU s¹ kosztowne dla
osób w powy¿szym przedziale wieku (wysokie sk³adki).

4. Bezpieczeñstwo uczestników programu jest nadzorowa-
ne przez pañstwo.

Obecny stan prawny w zakresie finansowania jednostek
sfery bud¿etowej, a tak¿e zatrudnionych w niej pracowników
jest uregulowany przepisami odpowiednich ustaw, mieszcz¹-
cych siê w sferze dzia³ania finansów publicznych. Brak jest
podstawy prawnej umo¿liwiaj¹cej pokrywanie kosztów otwar-
cia i prowadzenia PPE przez pracodawcê oraz finansowania
przezeñ sk³adki podstawowej z otrzymywanych �rodków bu-
d¿etowych. Dokonywanie takich wyp³at stanowi³oby narusze-
nie ustawy z dnia 26 listopada 1998 r. o finansach publicz-
nych (DzU Nr 155, poz. 1014 ze zm.).

W obecnej chwili krokiem wysoce po¿¹danym by³oby
wprowadzenie rozporz¹dzeniem ministra gospodarki, pracy
i polityki spo³ecznej mo¿liwo�ci uwzglêdnienia wydatkowa-
nia czê�ci �rodków z funduszu socjalnego uczelni na PPE.

Inwestycja w PPE jest równie¿ bardzo wa¿nym celem socjal-
nym sprzyjaj¹cym �rodowisku akademickiemu, dlatego te¿
wykorzystanie � w uzgodnieniu ze zwi¹zkami zawodowymi �
czê�ci funduszu socjalnego na cele PPE umo¿liwi³oby uczel-
ni prowadzenie dalekowzrocznej polityki kadrowej. Zwraca-
my uwagê, ¿e istnienie Pracowniczego Programu Emerytal-
nego jest jednym z wa¿nych czynników sprzyjaj¹cych pozy-
skiwaniu m³odej kadry.

Mo¿liwo�æ utworzenia i prowadzenia PPE istnieje jedynie
z wypracowanych przez uczelnie �rodków w³asnych, z czego,
jako jedyna uczelnia w Polsce, skorzysta³ Uniwersytet �l¹ski,
który po ponad 3 latach starañ, wprowadzi³ PPE w 2002 r.

Nie wszystkie jednak uczelnie wypracowuj¹ �rodki w³asne
w wysoko�ci umo¿liwiaj¹cej prowadzenie PPE. Najczê�ciej
�rodki te przeznaczaj¹ na inne, wa¿ne cele.

Trzeba z ca³¹ moc¹ podkre�liæ, ¿e niema³y jest wk³ad pra-
cowników szkolnictwa wy¿szego w powstanie maj¹tku naro-
dowego. Wk³ad ten wynika z procesu nauczania oraz z pracy
naukowej, wykonywanej na rzecz przemys³u i rolnictwa. Jest
zatem dziwne, ¿e pracownicy szkó³ wy¿szych nie uczestnicz¹
w zyskach z prywatyzacji tego maj¹tku, które przyznawane
s¹ ad hoc ró¿nym grupom pracowniczym. Nie s¹ równie¿
w tym uczestnictwie przewidywani.

St¹d � nie jest realizowana konstytucyjna zasada równego
traktowania obywateli wobec prawa. Utworzenie Pracowni-
czego Programu Emerytalnego w publicznych szko³ach wy-
¿szych by³oby skromn¹ form¹ rekompensaty dla tej grupy pra-
cowniczej.

Podsumowuj¹c, tak¿e obecny stan legislacyjny oznacza
naruszenie konstytucyjnej zasady równo�ci ubezpieczonych
obywateli wobec prawa w zwi¹zku z pozbawieniem grupy
pracowników publicznego szkolnictwa wy¿szego korzystania
z dodatkowego zabezpieczenia emerytalnego.

Jest rzecz¹ niezmiernie wa¿n¹, aby mo¿liwo�æ powszech-
nego wprowadzenia PPE w publicznych szko³ach wy¿szych
znalaz³a gwarancje w odpowiednich zapisach stosownych ak-
tów prawnych, w tym tak¿e w przygotowywanej nowej usta-
wie �prawo o szkolnictwie wy¿szym�.

Stanowisko Nr 6 /2003 Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego z dnia 17 kwietnia 2003 r. w sprawie utworzenia
Pracowniczego Programu Emerytalnego w publicznych szko³ach wy¿szych

Stanowisko NR 8/2003 Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego z dnia 15 maja 2003 r. w sprawie referendum
dotycz¹cego przyst¹pienia Polski do Unii Europejskiej

Rada G³ówna Szkolnictwa Wy¿szego z satysfakcj¹ przyjê-
³a podpisanie 16 kwietnia w Atenach aktu akcesyjnego Polski
do Unii Europejskiej, otwieraj¹cego ostatni etap drogi do
pe³nego cz³onkostwa naszego kraju we wspólnocie pañstw
i narodów Europy.

Europê rozumiemy bowiem jako miejsce spotkania i dia-
logu ró¿norodnych kultur, poszanowania praw cz³owieka
i spo³ecznej solidarno�ci, przestrzeñ bogatych mo¿liwo�ci
edukacyjnych, badañ naukowych oraz twórczo�ci artystycz-
nej s³u¿¹cych, w naszym przekonaniu, m¹dremu, dobrze spe³-
nionemu ¿yciu cz³owieka, budowaniu gospodarki opartej na
wiedzy oraz kreowaniu sfery publicznej, w której dobro po-
wszechne odnajdzie nale¿ne mu miejsce. Przyst¹pienie Pol-

ski do Unii Europejskiej, bêd¹c formalnym potwierdzeniem
wielowiekowego twórczego korzystania z dziedzictwa kultu-
ry europejskiej i spe³nieniem marzeñ oraz d¹¿eñ tych, któ-
rych trosk¹ by³o zachowanie w nieodleg³ych trudnych czasach
idea³ów spo³eczeñstwa demokratycznego, stanowi przede
wszystkim ogromn¹ szansê �wiadomego rozwoju dla obecne-
go i przysz³ych pokoleñ Polaków. Bierno�æ w chwili, w któ-
rej maj¹ zapa�æ fundamentalne decyzje dotycz¹ce przysz³o�ci
i rozwoju cywilizacyjnego Polski, to powa¿ny grzech zanie-
chania.

Podejmijmy odpowiedzialno�æ za kszta³t Europy.

Przewodnicz¹cy Rady G³ównej
Prof. dr hab. Jerzy B³a¿ejowski
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Pielgrzymka NZS do Rzymu
22 marca 2003 r. wyruszy³a pielgrzymka studentów do

Rzymu. Wyjazd zorganizowa³o Niezale¿ne Zrzeszenie Stu-
dentów, a powodem by³a XXII rocznica powstania zrzesze-
nia. W p¹tniczym szlaku wziêli udzia³ przedstawiciele wiêk-
szo�ci o�rodków akademickich, byli studenci z Warszawy,
Wroc³awia, Poznania, Bydgoszczy, £odzi, no i oczywi�cie
z Opola. NZS Politechniki Opolskiej reprezentowali: Seba-
stian Bodzenta, Dariusz Szczepaniec, Anna S³upik i S³a-
womir Utratny.

G³ównym celem pielgrzymki by³o spotkanie z Ojcem �w.
Janem Paw³em II. Podczas audiencji na placu �w. Piotra, pa-
pie¿ po�wiêci³ kopiê obrazu Mater Admirabilis, którego ory-
gina³ znajduje siê w ko�ciele Trinita dei Monti w Rzymie.
Po�wiêcona kopia zosta³a przewieziona do ko�cio³a �w. Kata-
rzyny w Warszawie.

Oprócz prze¿yæ duchowych i religijnych mieli�my równie¿
okazjê zwiedziæ wieczne miasto. Byli�my m.in. w bazylice

San Giovano na Lateranie, zwiedzili�my Kapitol, Panteon,
Plac Navona, Zamek �w. Anio³a i wiele innych wspania³ych
zabytków. Nie mogli�my pomin¹æ Bazyliki �w. Piotra w Wa-
tykanie. Bêd¹c w �rodku tej cudownej �wi¹tyni dotykali�my
stopy pos¹gu �w. Piotra, co wg legendy przynosi szczê�cie,
a tak¿e podziwiali�my s³ynn¹ Pietê Micha³a Anio³a. Zachwy-
ci³y nas równie¿ pozosta³o�ci po staro¿ytnym Rzymie � Ko-
loseum, Forum Romanum i Forum Trojana.

Bêd¹c we W³oszech czuli�my siê zobowi¹zani � jako Pola-
cy � do z³o¿enia kwiatów na grobach polskich ¿o³nierzy po-
leg³ych w bitwie pod Monte Casino.

W drodze powrotnej odwiedzili�my malownicz¹ Wenecjê
po³o¿on¹ na 118 wyspach rozdzielonych licznymi kana³ami
(oko³o 150) i po³¹czonych blisko 400 mostami. Mogli�my
przekonaæ siê, ¿e jedynym �rodkiem transportu w starej czê-
�ci miasta s¹ gondole, tramwaje wodne i ³odzie motorowe.
Zajrzeli�my równie¿ do Padwy, gdzie znajduje siê romañsko-
gotycka bazylika �w. Antoniego. Cieszy siê ona od wieków
szczególnym znaczeniem po�ród sanktuariów �wiata. To
w niej przechowywane jest cia³o wielkiego kaznodziei i cu-
dotwórcy �w. Antoniego. Padwa jest równie¿ siedzib¹ jedne-
go z najwiêkszych i najstarszych uniwersytetów w Europie,
na którym studiowa³o wielu wybitnych Polaków, w�ród nich
Miko³aj Kopernik, Jan Kochanowski, Jan Zamojski.

Spotkanie z ojcem �wiêtym by³o dla nas niepowtarzalnym
prze¿yciem, które zarówno umocni³o nas w wierze jak i do-
da³o si³ do dalszego dzia³ania. Wyjazd by³ tak¿e okazj¹ do
integracji studentów skupionych w strukturach NZS, a tak¿e
poznania wielu ciekawych ludzi i miejsc.

Anka i S³awek

O g ³ o s z e n i e
Duszpasterstwo Akademickie RESURREXIT zapra-

sza studentów i maturzystów na wakacyjny wyjazd na
rekolekcje do Taize (FRANCJA) w terminie od 23 sierp-
nia 2003 r. do 1 wrze�nia 2003 r. Koszt wyniesie ok.
400 z³. Zg³oszenia przyjmuj¹: Czes³aw Fryc � tel. 0606
336 035, ks. Radek Cha³upniak (tel. 442-40-61). Zapi-
saæ mo¿na siê tak¿e w duszpasterstwie (Drzyma³y 1a,
od poniedzia³ku do czwartku o godz. 20.00).

Zapisy przyjmowane bêd¹ do 15 czerwca 2003 r.,
a liczba miejsc w autokarze jest ograniczona. Jako przy-
gotowanie do rekolekcji, w ka¿d¹ �rodê w ko�ciele se-
minaryjno-akademickim o godz. 18.15 odbywa siê mo-
dlitwa ze �piewem kanonów. Wiêcej informacji na stro-
nie duszpasterstwa www.resurrexit.prv.pl
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Konkurs
Organizatorzy I Opolskiego Festiwalu Nauki przygotowuj¹

plakat promuj¹cy tê now¹ w naszym opolskim �rodowisku
imprezê. Program festiwalu stanowiæ bêdzie rezultat pracy
dwóch zespo³ów � z Politechniki Opolskiej i Uniwersytetu
Opolskiego. I OFN zaplanowany zosta³ na 20 i 21 wrze�nia
2003 r.

Zachêcamy do opracowania w³asnych projektów plakatu.
Gotowe projekty zg³aszaæ mo¿na w Dziale Wydawnictw i Pro-
mocji Politechniki Opolskiej, ul. Miko³ajczyka 3. Najlepszy
zostanie wykonany, a na autora projektu czeka nagroda.

Piastonalia 2003
Piastonalia w tym roku by³y przede wszystkim... deszczo-

we i choæ aura nie dopisa³a, dopisa³a chêæ dobrej zabawy
i fantazja studentów. �wiêto studentów rozpoczê³o siê niety-
powo, bo budow¹ pieca garncarskiego na Zamku Piastów �l¹-
skich w Brzegu.

Jak zwykle Samorz¹d Studencki Politechniki Opolskiej
spisa³ siê na medal, organizacja imprez by³a doskona³a, a za-
proszeni go�cie potrafili sprostaæ oczekiwaniom studentów.
Namiot przed budynkiem g³ównym tym razem spe³ni³ swoj¹
podstawow¹ funkcjê, ochroni³ braæ studenck¹ przed strugami
deszczu, a koncerty nabra³y specyficznego klimatu. Tym ra-
zem na scenie Politechniki Opolskiej wyst¹pili: Skampara-
ras, Kankan, Pid¿ama Porno, Fisz, Futro, Leniwiec i gwiaz-
da polskiej sceny rockowej Kult. Oprócz koncertów nie za-
brak³o tak¿e atrakcji sportowych, takich jak mecze pi³ki no¿-
nej, siatkowej i rêcznej. Pó�nymi wieczorami w namiocie
przy politechnice m³odzie¿ bawi³a siê na dyskotekach.

Nie mo¿na nie wspomnieæ o ¿akinadzie, kolorowym po-
chodzie studentów opolskich uczelni ulicami miasta na Ry-
nek, gdzie przejêto od prezydenta miasta, przebranego w szla-
checki strój, klucze do bram miasta! Tradycyjnie korowód
wyruszy³ spod politechniki. ¯acy dali upust swojej fantazji,
malowniczo siê przebieraj¹c. Niew¹tpliw¹ atrakcj¹ z pewno-
�ci¹ by³ angielski autobus i kolorowo przybrany sambodrom
na których tañczy³a m³odzie¿. Na Rynku odby³y siê konkursy
i quizy, w których udzia³ wziêli studenci wszystkich opolskich
uczelni wy¿szych.

Studencka Wiosna Kulturalna trwa³a przez piêæ dni, choæ
nietypowo, bowiem zaczê³a siê w sobotê i trwa³a do �rody,
mimo niezbyt sprzyjaj¹cej aury studenci bawili siê doskonale
i ju¿ oczekuj¹ kolejnych Piastonalii. A tymczasem przed nimi
zaliczenia, sesja i koniec roku akademickiego.

(ks)

wybrze¿u Morza �ródziemnego � 67 kilometrów na po³u-
dnie od Valencji i 115 kilometrów na pó³noc od Alicante.
Miasto podzielone jest na Gandia, Playa de Gandia i Grau de
Gandia, gdzie znajduje siê uczelnia. Odleg³o�æ 4 km od cen-
trum przy doskona³ej komunikacji autobusowej nie stanowi
wiêkszego problemu. W centrum znajduje siê wiêkszo�æ za-
bytkowych budynków � m.in. gmach starego uniwersytetu
pojezuickiego i mnóstwo restauracji. Hiszpanie nad kuchniê
domow¹ przedk³adaj¹ wyj�cia na wieczorne obiady. W menu
króluj¹ ryby i owoce morza serwowane z ry¿em przyrz¹dza-
nym na wszelkie sposoby. Równie¿ i tu znajomo�æ hiszpañ-
skiego okazuje siê niezbêdna, rzadko kiedy mo¿na dostaæ kar-
tê dañ w innym jêzyku ni¿ hiszpañski lub walencki, a nazwy
potraw czêsto niczego nie mówi¹.

Klimat jest do�æ ³agodny. �rednia temperatura w zimie
zwykle wynosi ok. 10 stopni, za� w lecie dochodzi do 35.
Gaje pomarañczowe wokó³ miasta, góry z jednej strony i mo-
rze z drugiej uzupe³niaj¹ ten niezapomniany krajobraz.

¯ycie studenta
Dojazd z Polski do Gandii nie jest skomplikowany i ca³-

kiem przyjemny. Biura podró¿y oferuj¹ przejazdy autokaro-
we (ok. 750 PLN) do Walencji, sk¹d co godzinê odchodz¹
poci¹gi � bilet po 3,35 euro. Aby dotrzeæ do Playa Gandia
i Grau de Gandia, trzeba korzystaæ z us³ug komunikacji miej-
skiej lub taksówki.

Studenci mieszkaj¹ w prywatnych mieszkaniach wynajmo-
wanych przez szko³ê. Ka¿dy student ma osobny pokój, wspól-
na jest ³azienka i kuchnia. Pokoje s¹ w pe³ni umeblowane
i wyposa¿one. Miesiêczny czynsz wynosi ok. 100 euro od
jednej osoby, za� utrzymanie (bez zbytnich szaleñstw) poch³a-
nia ok. 200 euro.

W ka¿dym semestrze dla nowo przyby³ej grupy studentów
Erasmusa, organizowane jest powitalne przyjêcie, na które
ka¿dy student przynosi tradycyjn¹ potrawê ze swego kraju.

Na ca³y czas pobytu na uczelni partnerskiej studentowi
przydzielany jest tzw. mentor, czyli student pomagaj¹cy w za-
³atwieniu wszelkich koniecznych spraw.

Jak widaæ, wszystko jest do�æ sprawnie zorganizowane.
Studentowi Erasmusa pozostaje tylko nauka i nawi¹zywanie
kontaktów, a w przerwach.... vamos a la playa!

Agnieszka Ba³azy
Zobacz te¿: www.epsg.upv.es

Ci¹g dalszy ze strony 12
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Mobbing � przemoc psychiczna
w miejscu pracy

Czym jest mobbing?

Pojêcie mobbing, oznaczaj¹ce przemoc psychiczn¹ w miej-
scu pracy, pochodzi od angielskiego s³owa mob � t³um, mo-
t³och, i oznacza � napadaæ na kogo�, zaczepiaæ, nagabywaæ,
atakowaæ. Przy czym mobbing to nie tylko z³a atmosfera
w miejscu pracy czy przypadkowe niesprawiedliwe traktowa-
nie, z³o�liwe pomawianie. Pod pojêciem tym kryj¹ siê tak¿e
inne znaczenia, takie jak harassment (nêkanie) bullying (ty-
ranizowanie) lub ganging up on someone (sprzysiêganie siê
przeciwko komu�).

 Ogólnie zjawisko mobbingu polega na wrogim, nieetycz-
nym i jednocze�nie systematycznie powtarzaj¹cym siê zacho-
waniu, skierowanym wobec jednej lub kilku osób, a przeja-
wia siê w bezpodstawnym, uporczywym drêczeniu pracow-
nika (pracowników) oraz wywieraniu na nim (nich) psychicz-
nej, spo³ecznej oraz ekonomicznej przemocy. Efektem tego
negatywnego zjawiska jest poczucie osamotnienia, bezsilno-
�ci i odrzucenia osoby nêkanej. Nale¿y mieæ na uwadze jed-
nak¿e to, ¿e mobbing to nie tylko z³e relacje pomiêdzy pra-
codawc¹ i pracownikiem. Zjawisko to mo¿e mieæ prze³o¿e-
nie na stosunki pomiêdzy równorzêdnymi sobie pracownika-
mi lub mo¿e wyst¹piæ w stosunku do prze³o¿onego, choæ sy-
tuacja ta ma miejsce rzadko.

Pojêcie mobbingu od dawna ju¿ wykorzystywane by³o
przez naukowców dla opisania agresywnych zachowañ dzi-
kich zwierz¹t, niemniej problem takich zachowañ miêdzy
lud�mi istnia³ przecie¿ od zawsze. Dziêki pracy profesora
Heinza Leymanna, szwedzkiego lekarza i psychologa, z po-
cz¹tkiem lat osiemdziesi¹tych XX w., dokonano dok³adnej
analizy tego zjawiska, kiedy to zbadano problem przemocy
psychicznej w miejscu pracy. Obecnie jest ono przedmiotem
badañ nie tylko psychologów czy psychiatrów. Staje siê tak¿e
zagadnieniem legislacyjnym w wielu krajach �wiata.

Kiedy mo¿na mówiæ,
¿e mobbing ma miejsce?

Uznaje siê, ¿e u podstaw wyst¹pienia zjawiska mobbingu
le¿y zawsze konflikt, z którym przecie¿ mo¿na siê spotkaæ
codziennie, w ró¿nych sytuacjach ¿yciowych. Przy czym o ile
pod pojêciem konfliktu nale¿y rozumieæ wszelkie �cieranie
siê sprzecznych d¹¿eñ zbiorowych lub indywidualnych, pro-
wadz¹ce b¹d� do ich uzgodnienia, b¹d� do unicestwienia jed-
nego z tych d¹¿eñ, a wiêc zwykle do rozwi¹zania problemu,
o tyle w przypadku mobbingu przyczyn konfliktu zaczyna siê
upatrywaæ nie w sprzeczno�ci d¹¿eñ czy interesów, ale
w okre�lonej osobie. W przeciwieñstwie do konfliktu, który,
m¹drze zarz¹dzany, mo¿e byæ zjawiskiem kreatywnym, mo-
tywuj¹cym do dalszych dzia³añ, wp³ywaj¹cym korzystnie na
rozwój jednostki organizacyjnej, a tak¿e czêsto motywuj¹-
cym, mobbing ma jeden cel: poni¿enie, odarcie z godno�ci
i wyeliminowanie ofiary z zajmowanej przez ni¹ pozycji.

Mówi¹c o przemocy psychicznej w miejscu pracy, pamiê-
taæ nale¿y, ¿e nie ka¿dy przypadek krytykowania, okazywa-
nia niechêci czy dezaprobaty jest mobbingiem. Jednorazowe-
go faktu wyst¹pienia krytyki, nawet je�li jest to bolesne prze-
¿ycie, nie mo¿na nazwaæ mobbingiem. Przyjmuje siê, ¿e aby
dane dzia³ania mog³y byæ zaliczone do mobbingu, musz¹
wystêpowaæ bardzo czêsto: przynajmniej raz w tygodniu
i utrzymywaæ siê przez d³ugi okres czasu: przynajmniej przez
pó³ roku. Samo zjawisko przestaje istnieæ � choæ najczê�ciej
tylko pozornie � w momencie ustania relacji zale¿no�ci,
a wiêc w chwili odej�cia osoby nêkanej z miejsca pracy.

Co sprzyja wystêpowaniu mobbingu?

W�ród przyczyn sprzyjaj¹cych wystêpowaniu mobbingu
wymienia siê nastêpuj¹ce ich grupy:

przyczyny spo³eczne, cechy zarz¹dzaj¹cego organizacj¹
oraz pozycjê spo³eczn¹ ofiary mobbingu.

Ogólnie wystêpowaniu zjawiska mobbingu sprzyja trudna
sytuacja na rynku pracy, wysokie bezrobocie, sta³e zagro¿e-
nie utrat¹ pracy, ale tak¿e ustawodawstwo nadmiernie chro-
ni¹ce trwa³o�æ zatrudnienia. Niebagateln¹ rolê odgrywaj¹ tu
sk³onno�ci, �wiadomego takiego faktu prze³o¿onego, by zmu-
szaæ podw³adnych do wykonywania wszelkich poleceñ, na-
wet niemo¿liwych do wykonania.

Przyczyn mobbingu upatruje siê wiêc w sztywnych struk-
turach spo³ecznych, umo¿liwiaj¹cych sprawowanie w³adzy
z pozycji si³y. Sprzyjaj¹ jego wystêpowaniu instytucje o zhie-
rarchizowanym sposobie zarz¹dzania. Tak¿e organizacyjny
nieporz¹dek, nieporadno�æ i niekonsekwencja, niekompeten-
cja w zarz¹dzaniu stanowi¹ dobry grunt dla wyst¹pienia tego
zjawiska. Ponadto obarczenie pracownika du¿¹ odpowiedzial-
no�ci¹, przy równoczesnym ograniczeniu mu mo¿liwo�ci po-
dejmowania decyzji oraz niedocenianie dzia³añ podw³adnych,
z³a atmosfera w miejscu pracy, brak kole¿eñskich zachowañ
i mo¿liwo�ci uzyskania wsparcia od wspó³pracowników, daj¹
pracownikowi poczucie zagro¿enia, niepewno�ci i zwiêkszaj¹
ryzyko zaistnienia zjawiska.

Niebagatelnym czynnikiem sprzyjaj¹cym wyst¹pieniu tego
mobbingu s¹ tak¿e cechy, które posiada sam kieruj¹cy insty-
tucj¹. Nieznajomo�æ sztuki kierowania lud�mi, powoduje, ¿e
mobber szykanuje pracownika (pracowników), by odwróciæ
uwagê od w³asnej niekompetencji. Taka osoba zwykle posia-
da wyolbrzymione poczucie w³asnej warto�ci, przecenia swe
umiejêtno�ci i wiedzê, nie przyjmuje krytyki ze strony in-
nych, a wszelkie uwagi ignoruje lub reaguje na nie z w�cie-
k³o�ci¹ i z³o�ci¹. Osoba, która odwa¿y³a siê mieæ odmienne
od niego zdanie, staje siê najwiêkszym wrogiem i mo¿e spo-
dziewaæ siê, ¿e bêdzie przez prze³o¿onego szykanowana
i niszczona.

Dla wyst¹pienia zjawiska przemocy psychicznej wystarczy
ponadto niejednokrotnie fakt, ¿e osoba ma inny kolor skóry,
reprezentuje inny kr¹g kulturowy lub jest innej narodowo�ci,
ma inn¹ hierarchiê warto�ci, przekonania religijne. Czê�ciej
te¿ prze�ladowane s¹ osoby niepe³nosprawne. Bardziej nara-
¿eni na mobbing s¹ tak¿e mê¿czy�ni pracuj¹cy w sfemini-
zownych zawodach lub kobiety w zawodach uznawanych za
typowo mêskie.
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Rozwa¿ania

Jakie cechy wyró¿niaj¹ mobbing?

Wyró¿nia siê a¿ 45 cech, pozwalaj¹cych rozpoznaæ
mobbing. Dla przyk³adu mo¿na podaæ bardzo istotne, ta-
kie jak: ograniczanie przez prze³o¿onego mo¿liwo�ci wy-
powiadania siê, reagowanie na uwagi krzykiem lub g³o-
�nym wymy�laniem i pomstowaniem, ci¹g³e krytykowanie
wykonywanej pracy, ró¿nego rodzaju aluzje, bez jasnego
wyra¿anie siê wprost, ustne gro�by i pogró¿ki, unikanie
przez prze³o¿onego rozmów z ofiar¹, niedawanie mo¿li-
wo�ci odezwania siê, mówienie �le za plecami danej oso-
by, rozsiewanie plotek, traktowanie �jak powietrze�, ci¹-
g³e krytykowanie ¿ycia prywatnego, sta³e przerywanie
wypowiedzi, ¿arty i prze�miewanie ¿ycia prywatnego, fa³-
szywe ocenianie zaanga¿owania w pracy, kwestionowanie
podejmowanych decyzji, dawanie zadañ przerastaj¹cych
mo¿liwo�ci i kompetencje ofiary w celu jej zdyskredyto-
wania, zarzucanie wci¹¿ nowymi pracami do wykonania,
zlecanie wykonania prac bezsensownych, dawanie zadañ
poni¿ej jego umiejêtno�ci, przyczynianie siê do ponosze-
nia kosztów w celu zaszkodzenia poszkodowanym.

Wymieniono tu zaledwie niektóre, czêsto pojawiaj¹ce siê
cechy-dzia³ania mobbera. Wskazuj¹ one niemniej jednoznacz-
nie, ¿e zjawisko mobbingu jest patologi¹, a przeciwstawienie
siê jemu lub zapobieganie, a tak¿e wczesne wykrywanie jego
objawów i likwidacja ich w najwcze�niejszych stadiach wy-
maga podjêcia wielorakich dzia³añ wspartych silnym syste-
mem prawnym.

Jakie s¹ koszty zjawiska?

Znajomo�æ zjawiska mobbingu pozwala jednoznacznie
stwierdziæ, ¿e jest ono bardzo kosztowne. Pojawiaj¹ce siê
koszty to wielorakie straty daj¹ce siê ³atwo zmierzyæ
w jednostkach pieniê¿nych, jak i te, które s¹ trudno wy-
mierne, a dotycz¹ najbardziej delikatnej sfery ludzkiego
¿ycia: zdrowia psychicznego oraz fizycznego. Powstaj¹
wiêc ogromne szkody zdrowotne u nara¿onych osób i w³a-
�nie utrata zdrowia to cena, jak¹ zap³aciæ musi cz³owiek
przewlekle nêkany psychicznie w miejscu pracy. Nie bez
znaczenia jest fakt, ¿e szkody obejmuj¹ tak¿e rodzinê po-
szkodowanego. Straty ponosi tak¿e zak³ad pracy, zatrud-
niaj¹cy ofiarê i oczywi�cie jej oprawcê. Straty wreszcie
ponosi spo³eczeñstwo, uczestnicz¹c w kosztach leczenia,
rehabilitacji czy �wiadczeñ zwi¹zanych z przej�ciem na
rentê lub wcze�niejsz¹ emeryturê osoby bêd¹cej ofiar¹
mobbingu. Do kosztów zak³adu pracy na skutek mobbin-
gu przyczyniaj¹ siê np.: absencja chorobowa osób dotkniê-
tych zjawiskiem, fluktuacja kadr, co wi¹¿e siê z koniecz-
no�ci¹ ci¹g³ego szkolenia nowych pracowników oraz
mniejsz¹ efektywno�ci¹ ich dzia³añ i jako�ci¹ �wiadczo-
nych us³ug, brak dynamicznego rozwoju, zmniejszeniem
efektywno�ci pracy i osi¹gniêæ osób poszkodowanych
przez mobbing, czê�ciej pope³nianymi b³êdami w pracy,
b³êdnymi decyzjami oraz niedotrzymywaniem terminów
przez ofiarê mobbingu, u której zniszczono motywacjê do
wspó³pracy.

W Polsce jak dot¹d zjawisko mobbingu nie jest poddawane
dok³adnym badaniom, pozwalaj¹cym go zwarto�ciowaæ. Dzie-
je siê tak zapewne ze wzglêdu na brak unormowañ prawnych
w omawianym zakresie, nieznajomo�ci tematu przez wielu
ludzi, a w zwi¹zku z tym niepodejmowaniu przez nich dzia-
³añ zapobiegaj¹cych temu negatywnemu zjawisku. Wreszcie
� i co jest chyba najwa¿niejsze w obecnej sytuacji ekonomicz-
nej kraju � strach przed podejmowaniem dzia³añ, które mo-
g³yby spowodowaæ utratê pracy.

Tymczasem dla przyk³adu w Niemczech, roczne straty go-
spodarki z tytu³u mobbingu szacuje siê na 30 miliardów ma-
rek. Tak¿e wed³ug szacunków Miêdzynarodowej Organizacji
Pracy, szykany w miejscu pracy dotycz¹ co ósmej, czynnej
zawodowo osoby w Hiszpanii. Straty ekonomiczne powodo-
wane wystêpowaniem tej patologii szacuje siê na 4 miliardy
peset rocznie.

Jak zapobiegaæ? Jak przeciwdzia³aæ?

Nie ulega w¹tpliwo�ci, ¿e jak w przypadku ka¿dej choro-
by, tak i w przypadku mobbingu, nale¿y jemu przede wszyst-
kim zapobiegaæ. Wszelkie dzia³ania antymobbingowe w za-
k³adzie pracy, zarówno zapobiegaj¹ce, jak i zwalczaj¹ce go,
gdy ju¿ wyst¹pi, podejmuj¹ � pracodawca, rada zak³adowa,
rady pracownicze. Zatem zapobieganiu i walce z przemoc¹
psychiczn¹ w miejscu pracy sprzyja kierownictwo, potrafi¹ce
wykryæ i zlikwidowaæ w zarodku wszelkie próby mobbingu.
Wa¿n¹ rolê powinny odgrywaæ w tej kwestii zwi¹zki zawodo-
we oraz stworzenie odpowiednich uregulowañ prawnych, bro-
ni¹cych osoby dotkniête mobbingiem.

Nale¿y jednak¿e pamiêtaæ, ¿e stworzenie prawa antymob-
bingowego nie powinno stanowiæ swobody dla nadu¿ywania
przez osoby, którym po prostu nie chce siê pracowaæ albo dla
zwi¹zków zawodowych. Komisja Unii Europejskiej do spraw
przeciwdzia³ania mobbingowi w miejscu pracy przestrzega
bowiem, ¿e jednym z wyj¹tkowo gro�nych dzia³añ mobbin-
gowych jest fa³szywe obwinianie o stosowanie terroru psy-
chicznego.

Obecnie w Polsce, pomimo braku jasnych przepisów, to-
czy siê ju¿ kilka spraw w s¹dach przeciwko mobbingowi.
Niektóre z nich zakoñczy³y powodzeniem dla osoby pokrzyw-
dzonej przemoc¹ psychiczn¹ w miejscu pracy. Dzia³a tak¿e
we Wroc³awiu Krajowe Stowarzyszenie Antymobbingowe (tel.
0606371919, office@mobbing.most.org.pl), a w mediach po-
jawia siê coraz wiêcej informacji na temat mobbinu, bêd¹ce-
go faktem w wielu zak³adach pracy.

Anna Kuczuk
zastêpca prezesa RZ ZNP

Opracowano na podstawie:
K. Zielnicki �Mobbing� � http://www.swiatpsychologii.pl/

kariera/mobbing.html;
Encyklopedia mobbingu � http://www.studenci.pl
Praca na temat mobbingu � http://republika.pl/mobbing-pol-

ska/praca/praca.html
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1 czerwca (niedziela) godz. 18.00
IGRASZKI Z DIAB£EM Jana Drdy,
w re¿. Katarzyny Deszcz, Du¿a Scena,
cena biletu � 18 z³, ulg. 12 z³.

3 czerwca (wtorek) godz. 18.00
IGRASZKI Z DIAB£EM Jana Drdy,
w re¿. Katarzyny Deszcz, Du¿a Scena,
cena biletu � 18 z³, ulg. 12 z³.

4 czerwca (�roda) godz. 15.00
SPOKÓJ W G£OWIE. Koncert spek-
takularny wg Tymona Feusette�a,
z muzyk¹ i w re¿. Tomasza Hynka,
Du¿a Scena, cena biletu � 18 z³, ulg.
10 z³.

godz. 18.00 PODZIA£ PO£UDNIA
Paula Claudela w re¿. Marka Pasiecz-
nego, Scena na Parterze, cena biletu �
18 z³, ulg. 12 z³.

5 czerwca (czwartek) godz. 11.00
NIEPOPRAWNI Juliusz S³owackiego,
w re¿. Bartosza Zaczykiewicza, Ma³a
Scena, cena biletu �18 z³, ulg. 12 z³.

6 czerwca (pi¹tek) godz. 19.00
NIEPOPRAWNI Juliusza S³owackiego,
w re¿. Bartosza Zaczykiewicza, Ma³a
Scena, cena biletu �18 z³, ulg. 12 z³.

7 czerwca (sobota) godz.19.00 KO-
LACJA DLA G£UPCA Francisa Vebe-
ra, re¿. Bartosz Zaczykiewicz, Ma³a
Scena, cena biletu � 18 z³, ulg. 12 z³.

8 czerwca (niedziela) godz. 18.00
KOLACJA DLA G£UPCA Francisa Ve-
bera, re¿. Bartosz Zaczykiewicz, Ma³a
Scena, cena biletu � 18 z³, ulg. 12 z³.

11 czerwca (�roda) godz. 11.00 AN-
TYGONA W NOWYM JORKU Janu-
sza G³owackiego w re¿. Samwela Ba-
ginjana, Ma³a Scena, cena biletu � 17
z³, ulg. 11 z³.

13 czerwca (pi¹tek) godz. 19.00
JESZCZE NIE JESTEM GOTOWA...
wg Agnieszki Osieckiej, Scena na Par-
terze, cena biletu � 15 z³, ulg. 10 z³.

14 czerwca (sobota) godz. 19.00
JESZCZE NIE JESTEM GOTOWA...
wg Agnieszki Osieckiej, Scena na Par-
terze, cena biletu � 15 z³, ulg. 10 z³.

15 czerwca (niedziela) godz. 18.00
ANTYGONA W NOWYM JORKU Ja-
nusza G³owackiego w re¿. Samwela Ba-
ginjana, Ma³a Scena, cena biletu �
17 z³, ulg. 11 z³.

25 czerwca (�roda) godz.19.00
FORMAT: REWIZOR wg Rewizora
Miko³aja Gogola w re¿. Marka Fie-

dora, Du¿a Scena. cena biletu � 25
z³. PREMIERA!!!

26 czerwca (czwartek) godz. 21.00
SPOKÓJ W G£OWIE. Koncert spek-
takularny wg Tymona Feusette�a,
z muzyk¹ i w re¿. Tomasza Hynka,
MIÊDZYNARODOWY FESTIWAL
TEATRALNY MALTA W POZNA-
NIU.

27 czerwca (pi¹tek) godz. 19.00
FORMAT: REWIZOR wg Rewizora
Miko³aja Gogola w re¿. Marka Fie-
dora, Du¿a Scena, cena biletu � 25 z³.

28 czerwca (sobota) godz. 19.00
FORMAT: REWIZOR wg Rewizora
Miko³aja Gogola w re¿. Marka Fie-
dora, Du¿a Scena, cena biletu � 25 z³.

29 czerwca (niedziela) godz. 18.00
FORMAT: REWIZOR wg Rewizora Mi-
ko³aja Gogola w re¿. Marka Fiedora,
Du¿a Scena, cena biletu � 25 z³.

Ben Elton: POPCORN

Po raz ostatni w tym sezonie podno-
simy kurtynê Sceny Nowej Dramatur-
gii, by spotkaæ siê z Pañstwem na kolej-
nej otwartej próbie czytanej z udzia³em
publiczno�ci. Przedstawimy Pañstwu
tekst dramaturga Bena Eltona pt. Po-
pcorn, bêd¹cy bardzo wyra�nym zna-
kiem naszej wspó³czesno�ci i stanowi¹-
cy tym samym kontynuacjê tematu pod-
jêtego na ostatnim spotkaniu z tego cy-
klu, kiedy prezentowali�my Pañstwu
sztukê Neila LaBute�a Kszta³t rzeczy.

Zapraszamy serdecznie! Wstêp wolny!

16 czerwca o godz. 18.00, Ma³a Scena

Teatr im. Jana Kochanowskiego 45�056 Opole,
Pl. Teatralny 12, tel. (+48 77) 453 90 82 do 85
www.teatrkochanowskiego.art.pl; e-mail: biuro@te-
atrkochanowskiego.art.pl

Oprac. Justyna Drobnik
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